
رئیس مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت 
با تاکید بر ممنوعیت تبلیــغ دخانیات، در عین 
حال از نامه نگاری با سازمان صدا و سمیا، وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و دستگاه های مربوطه 
جهت جلوگیری از تبلیغ سیگار در شبکه نمایش 

خانگی خبر داد.
جعفر جندقی با بیان اینکه مصرف هر شــکلی 
از ســیگار و دخانیــات برای بدن مضر اســت، 
گفت: اگرچه مصرف دخانیات برای ســلامتی 
خطرناک است اما مصرف کنندگان دخانیات در 
کشــور حضور دارند.  با توجه به اینکه دخانیات 
در کشــور مصرف می شــود، بخش خصوصی 
 و دولتــی در زمینــه تولید و پخــش دخانیات 

فعالیت می کنند.
وی با بیان اینکه تمام  عرضه کنندگان دخانیات 
باید براســاس » قانون جامع کنترل دخانیات« 
فعالیت کنند، خاطرنشــان کرد: هرگونه تبلیغ 
برای مصرف دخانیات ممنوع اســت؛ حتی اگر 
روی پاکت سیگار باشــد. کمیته ای در ارتباط با 
دخانیات تشکیل شــده که در ارتباط با  مسائل 

مختلــف مانند تصاویر روی پاکت های ســیگار 
تصمیم می گیــرد. وزارت بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشکی از طریق »ستاد کشوری کنترل 
دخانیات« نســبت به کنترل مصرف دخانیات 

اقدام و اجرای مصوبات را پیگیری می کند.  
رئیس مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت 
درباره ممنوعیت تبلیغ  مصرف دخانیات افزود: 
هر مولفه ای مانند تابلو بر اســاس ابعاد دلخواه 
توزیع کننــده، اســتفاده از نور و روشــنایی در 
باکس های سیگار و اســتفاده از  ابزارهایی مانند  
قلیان در ویترین فروشــگاه ها، حکم تبلیغ برای 
مصرف دخانیات به حســاب می آینــد و وزارت 
بهداشت با تمام این موارد مخالف است. وزارت 
بهداشت با اســتفاده از اهرم های نظارتی خود با 
هرگونه تبلیغ برای مصرف ســیگار و دخانیات 

برخورد می کند.
وی ادامه داد: برخی افراد موضوع فروش سیگار 
در فروشگاه های زنجیره ای را  پیگیری می کنند؛ 
اما وزارت بهداشــت با فروش دخانیات و سیگار 
در فروشــگاه های زنجیره ای مخالفت می کند. 

اگر در مراکز عرضــه و فروش مــواد غذایی، با 
 فروش ســیگار مواجه شــویم با ایــن موضوع 

برخورد می کنیم.
وی با بیــان اینکه ســریال های نمایش خانگی 
نسبت به تبلیغ دخانیات اقدام می کنند، اظهار 
کرد: خانواده ها نســبت به این موضوع انتقاداتی 
وارد کرده اند و در ارتباط با این موضوع با وزارت 
بهداشــت تماس گرفته اند. خانواده ها از وزارت 
بهداشت درخواســت کرده اند موضوع مصرف و 
تبلیغ دخانیات در ســریال های نمایش خانگی 

را پیگیری کنیم.
جندقــی ادامه داد: موضــوع تبلیغات دخانیات 
در ســریال های نمایش خانگی در کانون توجه 
وزارت بهداشــت قرار گرفته و بــه این موضوع 
رســیدگی کرده ایم. در وزارت بهداشت نامه ای 
خطاب به روسای ســازمان صدا و سمیا، وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و دستگاه های اجرایی 
نوشــته ایم که با اســتفاده از اهرم های نظارتی 
 خود از تبلیغ سیگار در شــبکه نمایش خانگی 

جلوگیری کنند.

رئیس ستادکل نیروهای مسلح گفت: بازدارندگی 
دفاعی جمهوری اسلامی سپر پایداری برای امنیت 
ملی و دفاع ملی کشــور ما ایجاد کرده اســت اما 
نیروهای مسلح مکلفند که کوچکترین تهدید را 
کاملا جدی تلقی و احتمال آن را بالا فرض و خود را 

برای این شرایط آماده کنند.
ســردار سرلشــکر محمد باقری رئیس ستادکل 
نیروهای مسلح در مراســم الحاق 2 شناور رزمی 
گشتی شهید صیاد شیرازی و شهید حسن باقری به 
سازمان رزم نیروی دریایی سپاه طی سخنانی اظهار 
داشت: وقتی نگاه می کنیم به اولین شناورهایی که 
رزمندگان با آنها در دوران دفاع مقدس با دست خالی 
در خلیج فارس حضور پیدا می کردند و با دســت 
خالی در برابر دشمنان حاضر می شدند و امروز این 
چنین شناورهایی با فناوری روز دنیا در اوج تحریم 
در ایران اسلامی طراحی و تولید شده است، به آن 

افتخار می کنیم.
وی افزود: حقیقتا سرعت به نتیجه رسیدن تحقیقات 
تا محصول و سپس تولید آنها البته بر اساس تامین 
منابع در نیروی دریایی سپاه تقریبا کم نظیر است. 

طی مرحله ایده تا شکل گیری محصول و بکار گیری 
آن در مدت زمان اندک و با حرکت جهادی اتفاق 
می افتد. چنین مســیری در کشورهای پیشرفته 

جهان هم چندین برابر زمان می برد.
سرلشکر باقری در بخش دیگری از سخنانش با اشاره 
به اینکه شرایط منطقه شرایط حساس و خطیری 
است، گفت: ارتش متجاوز آمریکا به ظاهر تا قدری 
منطقه را ترک کرده بــود اما بلافاصله با بهانه های 
گوناگون و با اشکال دیگر در منطقه حضور پیدا کرد.

رئیس ستادکل نیروهای مســلح ادامه داد: حادثه 
بزرگ و عملیات قهرمانانــه 15 مهرماه مجاهدان 
فلسطینی باعث شد که امریکای جنایتکار مجددا در 
دریای مدیترانه و دریای سرخ و غرب اقیانوس هند 
و در منطقه نزدیک ما حضور پیدا کند و این عملیات 
آزادی خواهانه مردم مظلوم فلســطین را بهانه ای 
برای حمایت بی دریغ از جنایات رژیم کودک کش 
صهیونیست محسوب و در منطقه حضور پیدا کند.

وی تاکید کرد: خدا را شاکریم که بازدارندگی دفاعی 
جمهوری اسلامی سپر پایداری برای امنیت ملی و 
دفاع ملی کشــور ما ایجاد کرده است اما نیروهای 

مسلح مکلفند که کوچکترین تهدید و احتمالات در 
سناریوهای تهدید را کاملا جدی تلقی و احتمال آن 

را بالا فرض و خود را برای این شرایط آماده کنند.
باقری اظهار داشت: این مسیری است که در تمام 
سطوح نیروهای مســلح با تاکید و فرامین موکد 
فرمانده معظم کل قوا دائما در حال طی شدن است 
و مسیر ارتقای توان و آمادگی در حال انجام است و 
وزارت دفاع هم وظیفه پشتیبانی از این رزمندگان 

را بر عهده دارد.
رئیس ستادکل نیروهای مسلح در ادامه خاطرنشان 
کرد: حادثه غزه حادثه بزرگی است و تاریخ جدیدی 
را بــرای منطقه و حتی جهان رقــم زده و می زند. 
سرنوشــت این جنگ کاملا روشن است، شکست 
بی نظیر و ترمیم ناپذیر رژیم صهیونیستی از عده ای 
مردم مظلوم و در محاصره غزه هیچ تردیدی ندارد و 
هیچ قدرتی نمی تواند سرنوشت این جنگ را تغییر 
بدهد. صهیونیستها شکســتی خوردند که قابل 
جبران نیست اما با کشتار مردم بی گناه و بی دفاع 
می خواهند این شکست را جبران کنند که قطعا 

امکان پذیر نیست.

رئیس ستادکل نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران گفت: اقدامات صورت گرفته 
برای آثار سینمایی در حوزه دفاع مقدس در جشنواره فیلم فجر امسال چشمگیر بود. به 
گزارش تسنیم، سرلشکر محمد باقری رئیس ستاد کل نیروهای مسلح، با حضور در جمع 
خبرنگاران و در حاشیه دوازدهمین جلسه هیئت امنای بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های 
دفاع مقدس که در موزه ملی انقلاب اسلامی و دفاع مقدس برگزار شد، با اشاره به همت 
مسئولان راهیان نور برای حضور پرشور جوانان در این سفر معنوی که اکنون در حال 
برگزاری است، گفت: با توجه به اینکه از 23 اسفند، ماه مبارک رمضان آغاز می شود، اوج 
سفر های راهیان نور از 22 بهمن  آغاز شده و تا 23 اسفند ادامه خواهد داشت. وی بیان 
داشت: سفر راهیان نور تا کنون با استقبال خوب جوانان کشورمان اعم از دبیرستانی ها و 
دانشگاهی ها در حال برگزاری است که امیدواریم روزهای باقی مانده نیز سایر علاقه مندان 
هم بتوانند از این فرصت بی نظیر بهره مند شوند. رئیس ستادکل نیرو های مسلح افزود: 
انتخاب شعار راهیان نور سال 1403 با عنوان »در راه فتح قله ایم« مسیر کلی حرکات 
مجموعه بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس و مجموعه های مربوطه را نشان 
می دهد. مقاومت و انقلاب اسلامی مسیر رو به رشد دارد و امیدواریم این حرکت، ملموس 
و قابل مشاهده باشد. وی همچنین با اشاره به اقدامات صورت گرفته برای آثار سینمایی در 
حوزه دفاع مقدس در جشنواره فیلم فجر امسال، خاطرنشان کرد: تولیدات این حوزه نیز 
رو به رشد است و آمار ها را مسئولان ارائه کردند که در این جلسه نیز همین بحث شد که 
امسال نیز فیلم های دفاع مقدس حضور چشمگیری داشتند و اسناد، مدارک و مستندات 
مرتبط با جنگ تحمیلی هم در اختیار محققان قرار گرفته است. سرلشکر باقری دامه داد: 
بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس به لحاظ تجهیزات و تسلیحات زمینه حمایت 
از فیلم سازان این حوزه را نیز بیش از گذشته فراهم کرده است و افق رو به رشدی را شاهد 
هستیم، امیدوارم که این تولیدات هرساله به لحاظ کمّی و کیفی رشد قابل توجهی پیدا 
کند. وی در پایان گفت: در این جلسه پیشنهاد شد که موضوع مقاومت ضد استکباری و 
ضد صهیونیستی به حوزه مأموریتی بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس اضافه 
شود که پس از بحث و بررسی مورد تصویب اعضا قرار گرفت، این موضوع بایستی با بررسی 
تأثیراتی که بر اساسنامه و حوزه های مسئولیتی بنیاد می گذارد به طور کامل بررسی شود 

و در صورت تأیید رهبر معظم انقلاب اسلامی این اتفاق رخ خواهد داد.

نیروهای مسلح کوچکترین تهدید را کاملا جدی تلقی کنندانتقاد از تبلیغ دخانیات در شبکه نمایش خانگی 

رشد تولیدات دفاع مقدس در جشنواره فجر 
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با وجود تحریم ها اقتصاد کشور باز است

تقویت 
حکمرانی ریال 

فرصت حذف دلار از 
مبادلات ایران و عراق

۲.۵ همت در هوش مصنوعی 
سرمایه گذاری می شود
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سرمقاله

سرمایه گذاری سازنده 
در حوزه اشتغالزایی

در موضــوع اشــتغال باید 
ســرعت جریــان از حالت 
کندی خارج شــده و نمود 
بیشتری در بازار کار و جامعه 
داشته باشد. مشکل کارخانه ها، بنگاهها، کارآفرینان 
و کارفرمایان هم باید با حمایت دولت برطرف شود. 
از سوی دیگر دولت می بایست تمام اهتمام خود را 
برای کاهش نرخ بیکاری به کار گیرد. دولت باید 
روی زیرساختها بیشتر تمرکز کند تا در دراز مدت 
شغل ایجاد کند. در حال حاضر یکی از موضوعات 
افزایش بهره وری بنگاه و نیروی انســانی است تا 
کارگرانی که در بخش های خصوصی و دولتی یا 

نهادهای نیمه دولتی...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی 

متن کامل  د ر صفحه 3

4

رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی خبر داد:

پیش بینی فروش 
۷۰ همتی دانش بنیان ها

بسته تشویقی بافت تاریخی تدوین می شود

رونق ساخت و ساز در  بافت های فرسوده
صفحه۲

صفحه3

کاهش  اشتغال  ناقص 
نرخ   بیکاری   فارغ  التحصیلان   کاهش   یافت

رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی با پیش بینی اینکه 
فروش شرکت های دانش بنیانی که از تسهیلات رشد 
تولید این صندوق استفاده کنند، به حدود ۷0 همت 
می رسد، گفت: ســه بانک تاکنون 3500 میلیارد 
تومان تسهیلات رشــد تولید دانش بنیان پرداخت 
کرده اند و برآورد داریم که این رقم امسال منجر به 
50 همت رشد فروش شود. به گزارش ایسنا، دکتر 
محمدصادق خیاطیان در نشست رؤسای پارک های 
علم و فناوری سراسر کشــور که در باغ نگارستان 
برگزار شــد، یکی از مهمترین ماموریت  کشــور را 
توسعه فناوری و استفاده از ظرفیت نخبگان برای 
توسعه اقتصاد دانش بنیان دانست و گفت: پارک ها، 
متولیان و راهبران توسعه زیست بوم فناوری و نوآوری 
در منطقه ای هســتند. این توقع جدی از پارک ها 
وجود دارد که نقش جدی در راهبری توسعه فناوری 
و نوآوری در استان و منطقه خود ایفا کنند. معتقدم 
تا حدود زیادی پارک ها در این زمینه موفق شده اند. 
در استان ها، ستادهای اقتصاد دانش بنیان با مدیریت 
استانداری شکل گرفته اســت و در اغلب استان ها، 
دبیری این ستادها بر عهده پارک های علم و فناوری 
است. رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی با اشاره به 
نقش قابل توجه پارک های علم و فناوری در هم افزایی 
بین دستگاه های اجرایی برای پیشــبرد اهداف و 
ماموریت ها، افزود:  پیگیری سیاست تمرکززدایی 
و پرهیز از مرکزگرایی از سیاست های جدی صندوق 
نوآوری طی سال های گذشــته بوده است، چرا که 
اعتقاد دارم نمی توان همه نیازها و درخواست ها را 
از تهران پاسخ داد. خیاطیان اضافه کرد: با ابزارهایی 
که در اختیار داریم و نیز نهادهای قانونی که وجود 
دارند، نظیر صندوق های پژوهش و فناوری، کار را در 
دو قالب شروع کردیم و تسهیلاتی را در اختیار این 
صندوق ها قرار دادیم که می توانند به شکل وام جعاله 

به واحدهای فناور و خلاق مستقر...

 آگهی  تجدید مزایده 
نوبت دوم

اداره کل میراث فرهنگی ، گردشگری و صنایع 
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انجام خواهد شد .
آگهی نوبت اول :  دوشنبه  1402/11/30
آگهی نوبت دوم : سه شنبه 1402/12/01

اداره کل میراث فرهنگی ، گردشگری و صنایع دستی  
خراسان رضوی

شناسه آگهی 166۷848

" آگهي مناقصه عمومی یک مرحله ای با فراخوان ارزیابی کیفی  به شماره 402/35 ، 402/36 ،402/37 ،402/38 "
شرکت توزیع نیروي برق استان سمنان در نظر دارد تأمین نیروی انسانی عملیات مشترکین را از طریق ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید و کلیه مراحل 
برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی از طریق درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد( انجام میگردد. لذا از کلیه 
پیمانکاران دارای گواهینامه معتبرصلاحیت شرکتهای خدماتی و گواهینامه معتبر تائیدیه ایمنی از اداره کل تعاون و کار و رفاه اجتماعی و مجوزهای دارای اعتبار لازم از 
ارگان های مطبوع دعوت می شود جهت دریافت اسناد مناقصه پس از واریز مبلغ 250.000 ریال به حساب 010185۷293005 بانک صادرات شعبه میدان سعدی به نام 

شرکت توزیع برق استان سمنان  از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیک دولت)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir ، از تاریخ انتشار این آگهي به مدت  5 روز ، اسناد را دریافت نمایند. 
شرکت کنندگان در مناقصه موظف اند علاوه بر بارگذاری کامل اسناد مناقصه و الزامات آن در سامانه مذکور، اسناد را به صورت فیزیکی در مهلت مقرر به آدرس سمنان- شهرک گلستان- بلوار 

کاشف– نبش میدان الغدیر- شرکت توزیع نیروی برق استان سمنان ارسال نمایند.
  الف - نوع ضمانت نامه شرکت در فرآیند ارجاع کار:

1- ضمانت نامه بانکي قابل تمدید و معتبر با اعتبار سه ماه از تاریخ انتشار آگهي نوبت دوم
2- واریز وجه نقد به حساب 010185۷293005 بانک صادرات شعبه میدان سعدی به نام شرکت توزیع برق استان سمنان و ارائه رسید وجه به نام شرکت توزیع نیروی برق استان سمنان و ارائه رسید وجه

ب- به پیشنهادهای مخدوش ، مشروط و مبهم و بدون مهر و امضاء و یا فاقد ضمانت نامه شــرکت در فرایند ارجاع کار و پیشنهادهایي که بعد از انقضاء مدت مقرر در فراخوان واصل می شود 
به هیچ وجه ترتیب اثر داده نخواهد شد.

ج(به پیشنهادهای فاقد سپرده،سپردههای مخدوش،سپردههای کمتر از میزان مقرر،چک شخصی و نظایر آن ترتیب اثر داده نخواهد شد.
سایر اطلاعات و جزئیات مربوط در اسناد مناقصه مندرج است.

شماره تماس پیگیری امور اداری 33435160 – 023 نمابر: 3343515۷-023 )داخلی 5363(

مهلت خرید اسنادمبلغ تضمین)ریال(موضوع مناقصهشماره مناقصهردیف
تاریخ بازگشــایی پاکت تاریخ تحویل اسنادتا تاریخ

ارزیابی
تاریخ بازگشایی پاکت ها 

الف و ب وج

مشترکین منطقه شاهرود، 1402/35
تا پایان وقت اداری   3.۷30.554.6۷81402/12/0۷بسطام، میامی و بیارجمند

1402/12/1۷
ساعت 00 : 08
1402/12/19

ساعت 00 :09  صبح
 1402/ 12/ 20

مشترکین منطقه سمنان، 2402/36
تا پایان وقت اداری   3.682.436.8011402/12/0۷مهدیشهر و سرخه 

1402/12/1۷
ساعت 00 : 08
1402/12/19

ساعت 15 :09  صبح
1402/ 12/ 20

مشترکین منطقه  گرمسار 3402/3۷
تا پایان وقت اداری   2.۷33.058.9261402/12/0۷، آرادان و ایوانکی

1402/12/1۷
ساعت 00 : 08
1402/12/19

ساعت 30 :09  صبح
1402/ 12/ 20

مشترکین منطقه دامغان 4402/38
تا پایان وقت اداری   3.322.32۷.8251402/12/0۷و نواحی

1402/12/1۷
ساعت 00 : 08
1402/12/19

ساعت 45 :09  صبح
1402/ 12/ 20

" روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان سمنان "

اصلاحیه آگهی
پیرو آگهی نوبت اول تجدید مزایده شــماره 1/24442 مورخ 
1402/11/29 با موضوع واگذاری امتیاز بهره برداری از مجموعه 
ورزشی ایثار به مدت سه سال ، بدینوسیله آگهی و شرایط شرکت 

در مزایده به شرح ذیل اصلاح می گردد:
1-  مهلت ارائه پیشنهاد قیمت تا ساعت 14:00 مورخ 1402/12/19

2-  زمان بازگشایی پاکت های پیشنهاد قیمت ، پایان ساعت اداری  مورخ 1402/12/19 
می باشد.

بهروز کاویانی، شهردار شهر اندیشه



اقتصاد2
ایران

2.5 همت در هوش مصنوعی سرمایه گذاری می شود
۳۰۰ میلیارد دلار تراکنش ارزی 

صندوق توسعه ملی
رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی گفت: 
آمار ها نشان می دهد از سال ۱۳۸۹ تا دی ماه 
امسال ۳۰۰ میلیارد دلار تراکنش در صندوق 

توسعه ملی ثبت شده است. 
رئیس هیئت عامــل صندوق توســعه ملی 
از ســرمایه گذاری این صنــدوق در صنعت 
نفت و فناوری های نوپدید و هوش مصنوعی 
خبر داد و گفت: صندوق توســعه ملی برای 
تحقق برنامــه افزایش تولید یــک میلیون 
بشــکه نفت در روز ۳۵ میلیــارد دلار در ۵ 
 سال آینده در صنعت نفت ســرمایه گذاری 

می کند.
مهدی غضنفری اظهار داشــت: گفت: ابتدا 
باید گفت در بازار ارز کشور، صندوق توسعه 
ملی چه جایگاهی دارد و بزرگ ترین صندوق 
کشور که در آینده ۵۰ تا ۶۰ درصد درآمدهای 
 نفتــی وارد آن می شــود باید با ایــن ارزها 

چه کند. 
وی اظهار داشت: از ســال ۸۹ تا سال ۱۴۰۲ 
صندوق ورودی ها و خروجی هایی داشته که 
در برخی سال ها جمع ورودی و خروجی آن 
بیش از ۲۰ میلیارد دلار بوده که جمع ورودی 
منابع صندوق توسعه ملی در این مدت ۱۶۰ 
میلیــارد دلار و میزان خروجــی منابع ۱۳۲ 

میلیارد دلار است.
رئیس هیئت عامل صندوق توسعه ملی گفت: 
خوشبختانه دولت ســیزدهم با ما همراهی 
دارد و بــرای مطالباتی کــه از دولت داریم تا 
به صندوق بازگردد، از رئیس جمهور، رئیس 
سازمان برنامه و بودجه و نمایندگان مجلس 
تشــکر می کنم؛ چرا که به زودی یک جریان 
نقدینگی جدیدی در بالادســت نفت ایجاد 

خواهیم کرد.
وی گفــت: در مــاده ۳ برنامــه هفتــم به 
صندوق توســعه اجازه داده شده تو همسایه 
که در بالادســت نفت حضور داشــته باشد 
من از مجمع تشــخیص درخواست می کنم 
که با ایــن بنــد مخالفت نکنــد. غضنفری 
تاکید کرد: صندوق توســعه ملــی با حضور 
در بالادســت نفت قــرار نیســت جایگزین 
شرکت نفت شــود. کار صندوق توسعه ملی، 
 بنگاه داری نیست، بلکه به دنبال بنگاه سازی 

است.
رئیس هیئت عامــل صندوق توســعه ملی 
ادامــه داد: این صندوق، برنامــه جدی برای 
تزریق جریــان نقدی در صنعــت نفت دارد 
که طبــق آن بــرای تحقق برنامــه افزایش 
تولید یک میلیون بشــکه نفــت در روز در 
مجمــوع ۳۵ میلیارد دلار طی ۵ ســال باید 
ســرمایه گذاری کند و نزدیک به ۲۲ میلیارد 
 دلار آن طی دو ســال اول ســرمای گذاری 

خواهد شد.
وی گفت: موضوع دیگر فناوری های نوپدید 
اســت. همتای صندوق توســعه ملی ما در 
ایــران صندوق های ثــروت در جهان وجود 
دارند که قوانین مشابهی با ما دارند. مطالعات 
نشــان می دهد صندوق های ثروت در جهان 
سرمایه گذاری عظیمی در فناوری های جدید 
به ویژه هوش مصنوعــی کرده اند و علت آن 

بازدهی بالای این حوزه است.
غضنفری همچنین گفت: آمارها نشان می دهد 
صندوق هــای ثروت در جهان ســرمایه های 
خودرو از املاک و مستغلات به سمت فناوری 
برده اند. رئیس هیئت عامل صندوق توســعه 
ملی افزود: بــه عنوان مثال صنــدوق ثروت 
ملی نروژ در ســه حوزه صنعت ریزتراشــه، 
پلتفرم هــای رایانش ابری و اســتارتاپ های 

هوش مصنوعی ورود کرده است.
وی تایکد کرد: سرمایه گذاری صندوق توسعه 
ملی اخیراً یک بیانیه سرمایه گذاری طراحی 
کرده که طبق آن ۶۰ تا ۷۰ درصد منابع خود 
را در حــوزه نفت گاز و پتروشــیمی می برد؛ 
همچنین ۲۰ درصد سرمایه را در حوزه معدن 
یعنی زنجیره های معدنی و فلزات اساســی 
سرمایه گذاری می کند. غضنفری اعلام کرد: 
به زودی خبرهایی از ورود صندوق توســعه 
ملی به حوزه بالادســت نفت اعــلام خواهد 
شد؛ همچنین در سال آینده سرمایه گذاری 
صندوق در حوزه فناوری های نوپدید و هوش 

مصنوعی آغاز خواهد شد.
رئیس هیئت عامل صندوق توسعه ملی گفت: 
در ســال ۱۴۰۲ مبلغ ۲۵۰۰ میلیارد تومان 
در طــرح اپراتور هوش مصنوعی مشــارکت 

خواهیم کرد.

خبر

معاون وزیر راه و شهرسازی 
گفت: اکنــون آمار صدور 
پروانه در بافت های فرسوده 
به بیش از ۲۲۵ هزار واحد 
رسیده و پیش بینی بر این 
اســت تا پایان ســال ۳۰ هزار واحد دیگر به بهره 

برداری می رسد.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، »محمد آیینی« 
در گفت وگویی عنوان کرد: این ۲۲۵ هزار واحد در 
۶۲ هزار نقطه از کشور واقع شــده است و اگر کار 
ویژه ای برای نما و هویت بخشــی بــه این محلات 
انجام دهیم، تاثیرگذاری بســیاری خواهد داشت. 
بنابراین بسته ویژه ای را برای نما و منظر شهری در 
بافت های فرسوده در دست تدوین داریم و کسانی 
که این ضوابط را رعایت کنند مشمول تشویق های 

بیشتری خواهند شد.
مدیرعامــل شــرکت بازآفرینــی شــهری ایران 
بیان داشت: در کنار بسته تشویقی ۱۹ بندی، بسته 
تشویقی بافت تاریخی هم در دست تدوین است تا 
این گونه بافت ها از رشد و نوسازی عقب نمانند. وی 
با اشاره قانون حمایت از احیاء، بهسازی و نوسازی 
بافت های فرسوده شهری که در سال ۱۳۸۹ ابلاغ 
شد و نیز قانون ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه 
مسکن که در ســال ۱۳۸۷ تصویب شد، گفت: در 
قانون ظرفیت های مناســبی در زمینه ثبت اسناد 
وجود دارد و به شــهروندان اطمینان می دهیم که 

برای نوســازی و تجمیع از پشــتوانه قانونی لازم 
برخوردارند.

آیینی با یادآوری اینکه شهرداری ها می توانند بسته 
تشویقی متناسب با شــرایط خودشان را تهیه و به 
تصویب کمیسیون ماده پنج برسانند، گفت: در این 
راستا به تازگی شهرداری بوشهر نیز بسته تشویقی 
خاص خودش را مصوب و ابلاغ کرده اســت، حتی 
برخی محلات نیز می توانند بسته تشویقی خاص 

خودشان را تدوین کنند.
وی با اشاره به اینکه برخی معتقدند بسته تشویقی 

می توانــد مغایر با طرح تفضیلی شــهرها باشــد، 
تصریح کرد: تدوین بسته ای تشویقی در کشورهای 
توســعه یافته با عنوان »بازتنظیم مجدد زمین« 
انجام می  شــود و موضوع جدیدی نیست؛ محلات 
نوسازی شده شــهر همدان مثال خوبی برای این 

مورد است.
مدیرعامــل شــرکت بازآفرینی شــهری ایران با 
بیان تدوین بسته تشــویقی بومی نوسازی مسکن 
در شــهر بوشــهر، از راه اندازی تعاونی بازآفرینی 
شــهری در بافت تاریخی و فرسوده شهری قزوین 

برای نخســتین بار خبــر داد. معاون وزیــر راه و 
شهرسازی با اشاره به اینکه همکاری شهرداری ها 
در اجرای بســته ۱۹ بنــدی کالبدی رونــد رو به 
رشدی دارد، اظهار داشــت: در سفر هفته گذشته 
به همراه وزیر راه و شهرســازی به اســتان قزوین 
شــاهد فعالیت های خوب شــهرداری قزوین در 
حوزه نوســازی مســکن بودیم و برای نخستین 
بار در اســتان قزوین تعاونی بازآفرینی شــهری با 
 مشارکت ساکنان بافت های فرسوده شکل گرفته

 است.
آیینی با بیان اینکه در قالب این تعاونی چندین پلاک 
در بافت فرسوده تاریخی تجمیع شد که اقدام ارزنده ای 
به شمار می رود، افزود: اقدام دیگر در محله »هادی آباد« 
قزوین شکل گرفته که جزو سکونتگاه های غیررسمی 
این شهر محسوب می شود و جمعیت بالایی از ایثارگران 

در این منطقه ساکن هستند.
وی ادامه  داد: هفته گذشته به مناسبت ایام مبارک 
دهه فجر، خانه ســلامت اجتماعی هادی آباد که با 
همکاری شرکت بازآفرینی شهری ایران و شهرداری 
احداث  شده، افتتاح شد و به بهره برداری رسید. در 
این مرکز آموزش های شغلی در زمینه فناوری های 
نویــن، توانمندســازی و مشــاوره های مرتبط با 

آسیب های اجتماعی به ساکنان ارائه می شود.
به گفته معاون وزیر راه و شهرســازی، اقدام مهم 
دیگر در این محله تملک ۲۵۰ واحد توســط بنیاد 
مسکن بود و شنبه گذشته کلنگ ساخت ۳۳۰ واحد 
مسکونی به زمین زده شد که پس از ساخت به شکل 

کلید به کلید در اختیار ساکنان قرار داده می شود.

بسته تشویقی بافت تاریخی تدوین می شود

رونق ساخت و ساز در بافت های فرسوده

فرصت حذف دلار از مبادلات 
ایران و عراق

دبیرکل اتاق مشــترک ایران و عراق گفت: توقف 
فروش دلار مســافرتی با قیمت رســمی در عراق 
می تواند سرآغازی بر حذف دلار در تبادلات مالی دو 
کشور باشد. جهانبخش سنجابی  شیرازی، دبیرکل 
اتاق مشترک ایران و عراق در واکنش به توقف فروش 
دلار مسافرتی به مسافران عراقی گفت: عراق از چند 
روز گذشته در راستای سیاست های تنظیم گری 
بانک مرکزی خود فروش دلار با قیمت رسمی این 
بانک را به مسافران متوقف کرده و به نظر من این 
اتفاق با توجه به شمار بالای مسافرانی که با اهداف 
سیاحتی، زیارتی و درمانی از عراق به ایران می آیند 

برای کشور ما یک فرصت به شمار می آید.
وی افزود: در صورتی که بانک های مرکزی در ایران 
و عراق یک پیمان دوجانبه پولی برای نرخ تبدیل 
ریال و دینــار منعقد کننــد، عراقی ها می توانند 
دینار خود را در ایران خرج کنند و فروشنده ایرانی 
می تواند دیناری که از خریــدار عراقی گرفته را با 
نرخ قابل قبولی از طریق تشکیل یک اتاق پایاپای 
به واسطه دولت عراق به بانک مرکزی این کشور 
بفروشد. سنجابی تصریح کرد: با اجرای این راهکار 
رفع تعهدات ارزی صادرات به عراق نیز به آسانی 
صورت می گیرد. دبیرکل اتاق مشترک ایران و عراق 
خاطرنشان کرد: به نظر من عراق با توقف فروش 
دلار با قیمت رسمی به مسافران دورخیزی برای 
اجرای سیاست حذف دلار از مصارف عمومی این 
کشور و مردم آن پیش گرفته است. وی همچنین 
گفت: عراق از یک ســال پیش این سیاست را در 
دستور کار خود قرار داده و علاوه بر ایران در ارتباط 

با امارات و ترکیه نیز این قدم ها را برداشته است.

هشــدار نســبت بــه صدور 
کارت های بازرگانی اجاره ای

عضو اتاق ایران گفت: با چالش هایی که در مســیر 
صدور و تمدید کارت های بازرگانــی وجود دارد، 
پیش بینی می شــود کارت های بازرگانی اجاره ای 
زیادی صادر شود که حیثیت بازرگانی کشور را از بین 
ببرد. صمد حسن زاده، رئیس اتاق بازرگانی ایران در 
نشست شورای رؤسای اتاق های سراسر کشور اظهار 
کرد: رکن اصلی اتاق، اعضــای هیأت نمایندگان 
هستند، بنابراین انتظار می رود برای اجرایی شدن 
برنامه های اتاق، همگی در کنار یکدیگر تلاش کنیم 
تا چالش های پیش روی بخش خصوصی را برطرف 
کنیم. برای بهتر اجرا شدن برنامه های اتاق ها باید 
منســجم و هماهنگ حرکت کنیم و همه اتاق ها، 
همراه باشند. حسن زاده با اشــاره به جلسه اخیر 
هیأت رئیسه اتاق ایران با رئیس مجلس گفت: در 
این نشست مقرر شــد نمایندگان هر دو طرف در 
ارتباط مؤثر و مستمر باشند و از این طریق مشکلات 
و راهکارهای پیشنهادی موردنظر بخش خصوصی 

به موقع به گوش نمایندگان مجلس برسد.
وی افزود: همچنین در حال پی گیری چالش های 
مرتبط با حوزه بانک مرکــزی، وزارت اقتصاد 
و… هســتیم و انتظار داریم که همه اعضای 
هیأت نمایندگان همراه باشــند و کمک کنند 
تا اهــداف و برنامه های تعریف شــده، محقق 
شود. در ادامه ساسان شاه ویسی، دبیرکل اتاق 
ایران گفت: در حــال تدوین و تنظیم کتابی در 
اتاق ایران شــامل نکات و نقطه نظرات رهبری 
درباره بخش خصوصی و جایگاه آن در اقتصاد 
هستیم. این کتاب نقشه راهی است که می توان 
در سطح روابط بین دولت و بخش خصوصی از 
آن بهره برداری کــرد. همچنین محمدصادق 
حمیدیان، رئیس اتاق شــیراز در این نشست 
تصریح کرد: به نظر می رسد تولید و اقتصاد در 
بودجه ۱۴۰۳ مورد هجمه جدی قرار گرفته است 

و باید برای حل این مسائل، راهکار پیدا کنیم.
وی به وضعیت کارت بازرگانی و چالش هایی که 
در مســیر صدور و تمدید آنها وجود دارد اشــاره 
و تأکید کــرد: بنا بر رویه ای کــه در پیش گرفته 
شده، پیش بینی می شود شاهد صدور کارت های 
بازرگانی اجــاره ای زیادی باشــیم که حیثیت 
بازرگانی کشور را تحت تأثیر قرار می دهد. به گفته 
حمیدیان، امروز روند تأیید کارت ها توسط دولت 
انجام می شود و باید با پیگیری بخش خصوصی، 
این رویه اصلاح شود. در ادامه شهرام زارع، رئیس 
اتاق شــهرکرد نیز گفت: دولت به ارائه تسهیلات 
خرد رو آورده که این نوع تسهیلات به رشد اقتصاد 
کمک نمی کند از طرفی طبــق اطلاعات و آمار 
موجود بخش زیادی از این تسهیلات از مسیر خود 

منحرف شده است.
وی افزود: بنابراین پیش بینی می شود که مشکلات 
اشــتغال در سطح کشــور، بیشتر شــود چون 
رشدی در تولید اتفاق نیفتاده است. امروز تثبیت 
 اشتغال اهمیت بیشتری نسبت به ایجاد اشتغال 

جدید دارد. 
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رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه هدف بانک 
مرکــزی تقویــت حکمرانی ریال اســت، گفت: 
باوجود تحریم ها اقتصاد باز در کشور داریم و سهم 

صادرات و واردات عدد بزرگی است.
محمدرضــا فرزین رییس کل بانــک مرکزی در 
اختتامیه دهمین همایش سالانه اقتصاد مقاومتی، 
در خصوص حکرمانی ارزی اظهارداشــت: وقتی 
درباره ارز صحبت می کنیم، ارز و ریال دو روی یک 
سکه هستند. وقتی درباره حکمرانی ارزی صحبت 
میکنیم باید درباره حکمرانــی ریال هم صحبت 
کنیم. طبیعی است که حکمرانی ارزی را اگر دنبال 

میکنیم بخاطر اهمیت حکمرانی ریال است.
وی با بیان اینکــه هدف بانک مرکــزی تقویت 
حکمرانی ریال اســت، گفت: باوجــود تحریم ها 
اقتصاد باز در کشور داریم.  سهم صادرات و واردات 
عدد بزرگی است؛ اقتصاد ما اقتصاد باز است و به 

همین دلیل نسبت به ارز حساس می شویم.

فرزین با بیان اینکه قبل از تحریم ها روال مراودات 
و مبادلات مالی مشخص بود ولی تحریم ها باعث 
شد نقشه تجاری تغییر کند، تصریح کرد: با تحریم، 
تجارت ما با غرب به شرق رفت ولی مراودات مالی 
به شرق نرفت؛ هنوز بیشتر شعب بانکی ما در غرب 
هستند؛ در انگلستان سه بانک داریم درحالی که 
تجارتی نداریم ولی در چین با این حجم از تجارت، 

بانکی نداریم. در این زمینه دچار مشکل هستیم.
رییس کل بانک مرکزی با اشــاره به اینکه نقل و 
انتقال ارزی هم با تحریم ها تغییراتی داشــت که 
پر هزینه و سختتر شده اســت، افزود: برای اینکه 
حکمرانی ارزی کل را تقویت کنیم باید ابزارهای 
لازم برای نقل و انتقالات ارزی کشــور را تقویت 
کنیم. او ضمن اشاره به اینکه باید سازوکار جدیدی 
را برای مــراودات تجاری بعــد تحریم ها تعیین 
می کردیم، گفت: حجم تجارت ما نزدیک به ۲۰۰ 
میلیارد بوده است. ولی هنوز نتوانستیم به اندازه 

ای که در غرب حضور تخصصی داشتیم در شرق 
هم باشیم.

فرزین گفــت: از ابتدایی که ما بــه بانک مرکزی 
آمدیم این سیاست را در دســتور کار قرار دادیم؛ 
نظام رســمی مالی در منطقه نداریم و انتقال این 
نظام دشوار است. بخش زیادی از نیروها و شعبمان 
در کشورهایی هستند که هیچ مراوده ای نداریم، 
کم کم باید حضورمان را کم کنیم در این کشورها.

رییس کل بانک مرکزی با اشاره به افزایش سهم 
کشورهای شرقی در تجارت ادامه داد: باید بتوانیم 
در این حوزه حضور بسیار قوی تری داشته باشیم؛ 
نهادســازی کنیم و از آن هم اســتفاده کنیم. در 
بریکس پیشنهادهایی برای روسیه داریم. به گفته 
فرزین؛ باید تحولات اقتصادی را در بریکس دنبال 
کنیم، حکمرانــی ارزی بدون تعامل با دنیا امکان 
پذیر نیست و باید با شــرق و شریک های تجاری 

روابط مالی را توسعه دهیم.

در تمام دنیا، بخش عمده ای از تجارت با کشورهای 
همسایه اســت، ما هم باید با کشورهای همسایه 
روابط تجاری و مالی را تقویت کنیم و این یکی از 
پیش نیازهای حکمرانی ارزی در کشور است. وی 
در ادامه تاکید کرد: در کشور ما دائما کانالهایی نرخ 
ســازی میکنند و هرچه زمان میگذرد تعداد این 
کانالها افزایش می یابد و بعضا مرجعیت هم دارند 
ولی امیدواریم مرجعیــت ارزها را به مرکز مبادله 
ارزی منتقل کنیم. هنوز بــا این فاصله داریم ولی 

خسته نمی شویم و حتما دنبال میکنیم.
فرزین با اشــاره به اینکه در کشور فضایی درست 
شده که هرچقدر بیشتر انتقاد کنی جذاب تر نشان 
میدهد، گفت: باید بتوانیم نقاط مثبت کشور را هم 
ببینیم، باید بتوانیم از دانش و توان تمام متخصص 
ها استفاده کنیم. در حوزه ارز چون دائما درحال 
تهدید بودیم الان متخصصان خوبی در این حوزه 

داریم که تسلط بالایی دارند.

رییس ســازمان دامپزشــکی کشــور بــا اعلام 
اینکــه جوجه ریــزی در مــاه بــه بــالای ۱۵۰ 
میلیــون قطعه رســیده اســت، گفــت: در حال 
حاضر اولویت دولت ســیزدهم تامین مرغ کامل 
با قیمت مناســب برای تنظیم بازار داخل اســت 
 تا یارانــه پرداختی بــه دســت مصرف کنندگان 

برسد.
»مجتبی نوروزی« در جریــان بازدید از مجتمع 
بســته بندی محصــولات پروتئینــی، افــزود: 
صنعت بســته بندی مواد پروتئینــی در صورتی 
که برنامه ای برای توســعه برند داشــته باشــد، 
باید به ســمت تشــکیل زنجیره های ارزش گام 
بردارد تا جایی کــه با دامداری هــا، مرغداری ها 
 و آبزی پروری هــا از ابتــدای زنجیــره تامیــن

 هماهنگ شود.
رییس سازمان دامپزشکی کشور تصریح کرد: مرغی 
که با نهاده ارز دولتی تولید می شود، نمی تواند خارج 
از شمول قیمت گذاری وارد بازار شود. وی با بیان 
این که ابزار کنترل قیمت در بــازار باید صادرات 
باشد اضافه کرد: وزارت جهاد کشاورزی به دنبال 
حمایت و راه اندازی واقعی تشــکل ها اســت و در 
این زمینه تجربه موفقی در تولیــد، تنظیم بازار و 
صادرات تخم مرغ با مدیریــت اتحادیه تخصصی 

این حوزه دارد.
نوروزی با تاکیــد بر اینکه تشــکیل زنجیره های 
ارزش می توانــد ایــران را به بازارهــای صادراتی 
وصل کند، گفت: به طور قطــع تولیدکنندگان و 
شرکت های بســته بندی با ایجاد زنجیره ارزش از 
ابتدای تولید تا مصرف بیش از پیش مورد حمایت 
وزارت جهاد کشاورزی و سازمان دامپزشکی کشور 

قرار می گیرند.
رییس سازمان دامپزشکی بر راه اندازی زنجیره های 
ارزش و برندسازی در حوزه گوشت مرغ و گوشت 
قرمز تاکید کــرد و اظهار داشــت: امنیت غذایی 
دارای چهــار محور فراهمی، دسترســی فیزیکی 
و اقتصادی )توان خرید مــردم(، ثبات و پایداری 
و مصــرف و ســلامت اســت. وی تصریــح کرد: 

همچنین امنیت غذایی در کشــورها به سه محور 
آب، خاک و هوا بســتگی دارد و کشورهایی که از 
نظر سلامت و بهداشــت غذا در دنیا حرفی برای 
گفتن دارند، مســئولیت بهداشــت و سلامت غذا 
 را بر عهده بخش کشاورزی گذاشــته اند تا غذای 

سالم تولید کنند.
نوروزی با اشاره به اینکه صنعت تولید فرآورده های 
دام و طیور کشــور ما صنعتی وابسته است یادآور 
شــد: ســالانه بیش از ۱۳ میلیون تــن نهاده دام 
و طیور وارد کشــور می شــود که ۱۸.۵ میلیارد 
دلار ارز ۲۸ هــزار و ۵۰۰ تومانی بــرای آن هزینه 
می شــود. رییس سازمان دامپزشــکی حمایت از 
تشــکیل ها، اتحادیه هــا و انجمن هــای بخــش 
کشاورزی و تولیدکنندگان فراورده های پروتئینی 
 را از سیاست های محوری وزارت جهاد کشاورزی 

دانست.
وی در خصــوص تعداد زنجیــره ارزش در بخش 
طیور گفــت: تاکنون پنج تا شــش زنجیره ارزش 
در حوزه طیور در کشــور راه اندازی شــده و این 
رقم باید افزایــش یابد؛ زیرا آینــده صنعت طیور 
متعلق بــه زنجیره ها اســت و ایــن زنجیره ها به 
لحاظ بهداشــتی، فنی و کارشناسی در دنیا دارای 
مزیت هســتند. نــوروزی اضافه کــرد: در حوزه 
زنجیره های ارزش امــکان ردیابــی تولید حتی 
 یک کیلو گوشــت در محل پرورش و کشــتارگاه 

مشخص می شود.
رییس ســازمان دامپزشــکی با بیان اینکه ایران 
امکان صادرات طیور در آینــده را دارد افزود: در 
حال حاضــر ماهانه بیــش از ۱۵۰ میلیون قطعه 
جوجه ریزی در کشــور انجام می شــود؛ بنابراین 
 بیش از ۲.۷ میلیــون تن تولید گوشــت مرغ در 

کشور داریم. 
وی گفت: ســازمان دامپزشــکی کشــور متولی 
سلامت و بهداشــت مواد پروتئینی کشور است، 
بنابرایــن این ســازمان بــر صــادرات و واردات 
 اقــلام پروتئینــی نظــارت و کنترل بهداشــتی 

مستمری دارد.

سرپرست شــرکت عمران شــهرهای جدید با بیان 
شناسایی پهنه های ســکونتگاهی جدید در سواحل 
خلیج فارس و دریای عمان، گفت: درصدد هستیم تا در 
اجرای این پروژه بین استان های ساحلی جنوب ایران 
با سایر استان های کشور، هم پیوندی های اقتصادی، 
سرمایه گذاری، مدیریتی و هم پیوندی های اجتماعی 

و فرهنگی برقرار شود.
به گزارش وزارت راه و شهرســازی، »سعید غفوری« 
درباره برنامه آن شــرکت برای ســاخت شهرک ها و 
شــهرهای جدید در منطقه مکران، افزود: شهرهای 
ســاحلی بزرگ ترین پروژه زیرساختی و سکونتگاهی 
تاریخ ایران و منطقه خاورمیانه محسوب می شود که 
در گام نخست ۲ میلیون نفر جمعیت و حجم بسیاری 
از زیرســاخت ها و خدمات روبنایی را تحت تاثیر قرار 
می دهد. سرپرست شرکت عمران شهرهای جدید با 
تاکید بر اینکه در اجرای سیاست های کلی توسعه دریا 
محور، ابلاغی رهبر معظم انقلاب بخشی از اقدامات در 
حال پیگیری است، توضیح داد: در اجرای سیاست های 
ابلاغی و با هدف مدیریت توزیع جمعیت و فعالیت در 
شرایط کاهش منابع آبی کشور، مسائل زیست محیطی 
و تراکم بیش از حد برخی از مادرشهرها از یک سو و لزوم 
بهره گیری از اقتصاد دریامحور در بازار رقابت جهانی از 
سوی دیگر، شــرکت مادر تخصصی عمران شهرهای 
جدید، اقدام به شناســایی پهنه هــای دارای قابلیت 
ساخت سکونتگاه جدید در ســواحل خلیج فارس و 

دریای عمان کرده است.
به گفته غفوری، این سکونتگاه ها مجموعه های کاملی 
متشکل از فضاهایی برای فعالیت های متنوع اقتصادی 
در مقیاس محلی، ملی و بین المللی، ســکونت اقشار 
مختلف اقتصــادی و اجتماعی، فضاهــای خدماتی 
پشــتیبان بخش های تولید و گردشــگری ساحلی و 
دریایی و کشاورزی و سایر فعالیت هایی است که یک 

سکونتگاه کامل را شکل می دهد.
وی توضیح داد: این حرکت در این مقیاس بزرگترین 
پروژه زیرساختی و ســکونتگاهی تاریخ کشور و حتی 
منطقه خاورمیانه محسوب می شود که در گام نخست 
بیش از ۲ میلیــون نفر جمعیت و حجم بســیاری از 

زیرســاخت ها و خدمات روبنایی را تحــت تاثیر قرار 
می دهد. همچنین، بهره گیری از توان بخش خصوصی 
داخلی و خارجــی، جامعه تخصصی، دانشــگاهی و 
توانمندســازی جامعه محلی و بومی و برگشت عواید 
ناشی از توسعه به همه اقشار جامعه، از رویکردهای اصلی 

حاکم بر این حرکت است.
غفوری تصریح کرد: تلاش بر این اســت در این پروژه 
بین استان های ساحلی جنوب ایران با سایر استان های 
کشــور، هم پیوندی های اقتصادی، ســرمایه گذاری، 
مدیریتــی و هم پیوندی های اجتماعــی و فرهنگی 
برقرار شــود. برای تحقق این هدف نیز هماهنگی ها و 
جلسات متعددی با اســتانداران و مدیران استان های 
غیرساحلی )ســواحل جنوب کشــور( برگزار شده و 
ساختاری از همکاری در سطح ملی حول این محور در 

حال شکل گیری است.
وی تاکید کرد: یکــی از برنامه های شــرکت عمران 
شهرهای جدید برای معرفی دســتاوردها و انتظارات 
این پروژه، برگزاری همایشی در سطح ملی و با حضور 
سرمایه گذاران بخش خصوصی برای معرفی فرصت های 
سرمایه گذاری و سازوکارهای همکاری مشترک است 
که در آینــده ای نزدیک برگزار خواهد شــد. غفوری 
گفت: در گام نخســت، ۲۷ پهنه مستعد استقرار این 
سکونتگاه ها در چهار استان ساحلی جنوب شناسایی و 
مکان آنها به تصویب استان ها و شورای عالی شهرسازی 

و معماری رسید.
به گفته وی، در گام دوم، مطالعات برنامه ریزی فضایی 
و طرح جامع این ســکونتگاه ها در دستور کار شرکت 
عمران شــهرهای جدید قرار گرفته و با سرعت بسیار 
خوب، عملیات اجرایی دو سکونتگاه از این تعداد شامل 
شهر جدید خلیج فارس در شــرق شهر بندرعباس و 
شهر جدید مکران مرکزی در منتهی الیه شرقی استان 
هرمزگان در سفر استانی هیات دولت و با حضور وزیر راه 

و شهرسازی هم زمان با آغاز دهه مبارک فجر آغاز شد.
این مقام مسوول خاطرنشان کرد: انتظار این است که 
عملیات اجرایی سه شــهر جدید دیگر تا شهریور ماه 
۱۴۰۳ آغاز شود و در مجموع، ظرفیت جمعیت پذیری 

این پنج سکونتگاه بیش از ۵۰۰ هزار نفر خواهد بود.

با وجود تحریم ها اقتصاد کشور باز است

تقویت حکمرانی ریال 

جوجه ریزی به ۱۵۰ میلیون قطعه در ماه رسید

اولویت تامین مرغ با هدف تنظیم بازار 
سرپرست شرکت عمران شهرهای جدید:

شناسایی پهنه های سکونتگاهی جدید در سواحل خلیج فارس و دریای عمان

گروه اقتصاد ایران وجهان
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کیانوش گــودرزی، رئیــس اتحادیه مشــاوران املاک 
تهران گفــت: هیچ مشــاور املاکی حق نــدارد قرارداد 
 اجــاره بــرای اتبــاع غیرمجــاز در بنگاه هــای املاک 

منعقد کند.
رئیس اتحادیه مشــاوران املاک تهران بــا بیان مطلب 
فوق بیان کــرد: از تنظیم قرارداد اجــاره خانه و هر گونه 
ملک برای اتباع غیرمجاز جلوگیری می شــود و تنظیم 
قرارداد مســکن برای اتبــاع غیر مجاز ممنوع اســت. 
گودرزی به مشــاوران املاک تهران توصیه کرد: هنگام 
عقد قرارداد از موجر و مســتاجر تعهد اخذ شود که اتباع 
 مجاز از یک واحد مســکونی به صورت چنــد خانواری

 استفاده نکنند.
او اظهار داشــت: همچنین باید از موجر و مستاجر تعهد 
اخذ شود که به هیچ وجه اتباع مجاز برای اتباع غیر مجاز 
واحد مســکونی اجاره نکرده و همچنین اشخاص ایرانی 
برای اتباع غیر مجاز واحد مسکونی اجاره نکنند. گودرزی 
یادآور شد: تنظیم قرارداد مســکن برای اتباع مجاز که 
مجرد باشند نیز ممنوع است و مشــاوران املاک به این 

نکته دقت و توجه کنند.

رئیس اتحادیه مشــاوران امــلاک تهــران تاکید کرد: 
تنظیم قــرارداد مســکن برای اتبــاع مجاز کــه دارای 
 مدرک اقامتی از ســایر اســتان های کشــور هســتند 

هم ممنوع است.
وی اظهار کرد: مشــاوران املاک باید مدارک شناسایی 
اتباع مجاز عبارت از کارت آمایش ۱۷ از اســتان تهران، 
گذرنامه های خانواری و اقامتی با تاریخ اعتبار ممهور به 
مهر ادارات پلیس مهاجرت و گذرنامه در اســتان تهران، 
برگه های تردد غیر حمایتی، برگه های سرشماری معتبر 
از استان تهران شــامل بازشــماری، حمایت تحصیلی، 
اشتغال و واکسیناسیون است را از اتباع مجاز درخواست 

کنند.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران افزود: گذرنامه های 
دارای رویداد) نوع B سیاحتی( نیز مدرک اقامتی محسوب 
نمی شود و در صورت عدم رعایت موضوعات فوق الذکر با 
خاطیان و متخلفان طبق ضوابط و مقررات برخورد خواهد 
شد. گودرزی گفت: تمامی اتباع غیر مجاز کشورها امکان 
عقد قرارداد با هیچ مشــاور املاکی را ندارند بنابراین این 

درخواست را از مشاوران املاک نکنند.

محمدرضــا معروفخانی، رئیس اتحادیه صنف فروشــندگان 
محصولات گوشتی )همبرگر، سوسیس، کالباس( تهران با اشاره 
به کاهش ۲۰ تا ۲۵ درصدی فروش گفت: با توجه به ثبات نسبی 
قیمت گوشت و مرغ امسال عید مانند سال قبل محصولات ما 

افزایش قیمت نخواهد داشت.
رئیس اتحادیه صنف فروشندگان محصولات گوشتی )همبرگر، 
سوسیس، کالباس( تهران در خصوص شرایط فعلی حاکم بر 
بازار به خبرنگار بازار می گوید: بــا توجه به گرانی هایی که در 
یک سال اخیر شاهد بودیم تقاضای مردم تقریبا نسبت به خرید 
همه محصولات کمتر شــده اســت. چون قدرت خرید پایین 
آمده با این وجود در حوزه صنایع غذایی از جمله محصولات ما 
شرایط به نحوی اســت که خریداران نمی توانند به طور کامل 

تقاضا را قطع کنند.
معروف خانی افزود: با این وجود فروش محصولات ما ۲۰ تا ۲۵ 
درصد کمتر شده اســت. البته چون قیمت محصولات به تبع 
نسبت به سال قبل بیشتر شده لذا میزان فروش مثل سال قبل 

است اما تعداد مردمی که مراجعه می کنند کمتر شده است.
رئیس اتحادیه صنف فروشندگان محصولات گوشتی )همبرگر، 
سوسیس، کالباس( تهران همچنین با تاکید بر اینکه در سه ماه 

اخیر افزایش قیمت نداشــتیم آن هم به این دلیل که در این 
مدت نوسان قیمت مرغ و گوشت قرمز کم بوده است، افزود: با 
این وجود در یک سال اخیر با افزایش قیمت مواد اولیه مصرفی 
همچون مرغ و گوشت محصولات ما نیز افزایش را تجربه کرده 
است. معروف خانی خاطر نشان کرد: در واقع قیمت محصولات 
ما متاثر از دو نوع محصول اســت یکی مرغ و گوشــت قرمز و 
دیگری ادویه ها، به خصوص اینکه ۸۰ تا ۹۰ درصد ادویه های 
مصرفی ما وراداتی است در نتیجه افزایش قیمت ارز در قیمت 

محصولات گوشتی بسیار تاثیر دارد.
رئیس اتحادیه صنف فروشندگان محصولات گوشتی )همبرگر، 
سوسیس، کالباس( تهران همچنین با بیان اینکه سال گذشته 
دو بار و هر بار به میزان ۱۵ درصد افزایش قیمت داشتیم افزود: 
محصولات ما اما امسال طی سه ماه اخیر افزایشی نداشته و برای 
بازار شب عید امسال مانند سال قبل افزایش قیمت نخواهیم 
داشــت. وی در پایان نیز در خصوص اصلی ترین نیازهای این 
صنعت نیز افزود: اصلی ترین نیاز این صنعت همانطور که گفته 
شد بحث ادویه های وارداتی اســت که افزایش قیمت در این 

بخش تولید کنندگان را غالبا با مشکل مواجه می کند.
گفتنی اســت در حوزه تولید گوشــت مرغ در ســال ۲۰۲۳ 

کشورهای »ایالات متحده، برزیل، چین، اروپا، روسیه، مکزیک، 
تایلند، ترکیــه، آرژانتین، کلمبیا و پرو« به ترتیب بیشــترین 
تولید را رقم زده اند. از سوی دیگر در حوزه تولید گوشت قرمز 
نیز ایالات متحده و برزیل جزو پیشرو ها هستند به نحوی که 
طبق داده های آماری جهانی در سال ۲۰۲۳، برآورده شده که 
برزیل حدود ۱۰.۵۷ میلیون تن گوشــت گاو و گوساله تولید 
کرد که این کشور را به دومین تولیدکننده بزرگ گوشت گاو 
در سراسر جهان تبدیل می کند. نکته جالب توجه اینکه داده 
های جهانی استاتیستا همچنین حاکی از این است که انتظار 
می رود تا سال ۲۰۲۷ ارزش بازار صنعت گوشت به بیش از ۱.۳ 

تریلیون دلار برسد. 
آن هم در شرایطی که در سال ۲۰۲۲ ایالات متحده بالاترین 
درآمد را از محصولات گوشتی، سویس و کالباس داشته است 
و در آمدی بالــغ بر ۳۸ میلیــارد دلار را در این بخش رقم زده 
اســت و از آن طرف آلمان نیز به عنوان دومین کشور در حوزه 
درآمد حاصل از محصولات گوشــتی، ســویس و کالباس نیز 
درآمدی بالغ بر ۳۳ میلیارد دلار را به ثبت رسانده و پس از آن 
نیز کشورهای فرنسه، روسیه و مکزیک در جایگاه های بعدی 

جای گرفته اند.

نادر بذرافشــان، رئیس کارگروه تخصصی طلا و جواهر و رئیس اتحادیه صنف 
سازندگان و فروشندگان طلا و جواهر، نقره و سکه تهران: حساب های مسدود 
شده اسما 4۰۰ مورد است ولی رسما ۲ هزار نفر از مهره های کلیدی مبادلات سکه 
و طلای آب شده در سراسرکشور که نقش محوری در مبادلات مالی این صنعت 

دارند، درگیر این مسدود سازی هستند.
بذرافشان عنوان کرد: علیرغم قول مســئولان مبنی بر پیگیری و حل مشکل 
حساب های مسدود شده فعالان صنف طلا و جواهر هنوز هیچ اقدام تاثیر گذاری 
انجام نشده است. رئیس اتحادیه صنف سازندگان و فروشندگان طلا و جواهر، 
نقره و سکه تهران داشت: از زمان مسدودی شدن حساب های فعالان صنف طلا 
پیگیری ها و مکاتبات زیادی با مسئولان انجام شده و همه مسئولین قول مساعد 

برای پیگیری و رفع این مشکل داده اند.
رئیس کارگروه تخصصی طلا و جواهر افزود: پس از بیان مشکلات و چالش های 
ناشی از مسدود سازی حسابهای بانکی فروشندگان طلا، در میز خدمت مالیاتی 
که در مسجد حضرت امام خمینی)ره( بازار تهران با حضور وزیر اقتصاد و رئیس 
سازمان امور مالیاتی کشور و هیات مدیره اتحادیه طلا و جواهر تهران برگزار شده 
بود، وزیر اقتصاد قول پیگیری این موضوع از طریق جایگاه خود را داد که در این 
راستا نیز لیست حسابهای مسدود شده در تهران و شهرستان ها به دفتر وی ارسال 

شد ولی با گذشت یک هفته تنها حدود ۱۰ حساب در تهران باز شده است.
وی اظهار داشت: متاسفانه در مورد حساب هایی که موجودی بالاتری داشته اند  وبا 
مسدودی حساب بیشتر متضرر شده اند، هنوز اقدامی نشده است و اکنون  برخی 

از مسئولین متاسفانه دیگر حتی تلفنی هم  پاسخگو نیستند. ۵
رئیس اتحادیه صنف سازندگان و فروشندگان طلا و جواهر، نقره و سکه تهران با 
بیان اینکه با مسدود شدن حسابها عرصه برای فعالان صنف تنگ شده و مشکلات 
مالی و ضررهای سنگین حدود 4 میلیارد تومان را متحمل شده اند بیان داشت: 
متاسفانه شرایط مسدودی حســاب ها و بلاتکلیفی فعالان صنف طلا شایسته 
اصناف و همکاران در این حوزه نیست و مسئولین بایستی نگرش و رویکرد خود 
را نسبت به اصناف و صنعت طلا و جواهر تغییر دهند چون شرایط فعلی شایسته 

این صنف و صنعت نیست.

رئیس کارگروه تخصصی طــلا و جواهر خاطر نشــان کرد: اگــر هم تخلف و 
مشکلی بوجود آمده اســت و یا بعضا و یا به صورت سهوی برخی از این حساب 
ها مبلغی به حســاب های ارزی جابه جا کــرده اند و  واقعا مــوردی دارد باید 
 پیگرد قانونی شــود نه اینکه مجموعه حســابی بســته شــود تا بــه تدریج 

پیگیری شود.
وی با تاکید بر اینکه متاسفانه شرایط فعلی، شرایط خوبی برای فعالان اقتصادی 
نیست بیان داشت: فعال اقتصادی باید در بخشــی که فعالیت می کند امنیت 
اقتصادی داشته باشد که متاسفانه در کشور ما این اتفاق نمی افتد و درست در 
شرایطی که صنف طلا درگیر مشکلات سامانه جامع است، بیش از  ۲۲ روز است که 
حساب های برخی  از فعالان صنف را بسته اند که علیرغم نامه نگاری ها و جلسات 

متعددی هیچ اقدامی صورت نگرفته است.
رئیس اتحادیه صنف سازندگان و فروشندگان طلا و جواهر، نقره و سکه تهران 
خاطر نشان کرد: در زمانی که همکاران و بازار، نسبت به اجرای سامانه جامع تجارت  
واکنش نشان دادند، مسئولین ۱۰ دقیقه به ۱۰ دقیقه پیگیر مشکلات و بازگشایی 
بازار بودند ولی اکنون که مشکل حادی چون مسدودی حساب  فعالان ایجاد شده 
و صنعت دچار مشکل است  و طلافروشان  به راحتی نمیتوانند مبادلات و تعهدات 

خود را انجام دهند، هیچ مسئولی پاسخگو نیست.
بذرافشان با اشاره به درگیری های فیزیکی رخ داده شده بین همکاران به دلیل عدم 
اجرای تعهدات و افزایش قیمت ها بیان داشت:  با توجه به اینکه روزهای پایان سال 
است  و همکاران برای تهیه جنس شب عید به بنکداران مراجعه می کنند ولی 
حسابی نمی تواند معرفی کند؛ چراکه ۸۰ درصد حساب های آب شده فروشان 
طلا و سکه فروشان مسدود شده است و این مهم باعث شده مبادلات و کار عملیاتی 

خرید و فروش مصنوعات انجام نشود.
بذرافشان تاکید کرد: حساب هایی که جواز ندارند و در اتحادیه هویت صنفی ندارند 
مورد حمایت اتحادیه نیستند ولی در مورد حساب افرادی که تکالیف مالیاتی و 
صنفی خود را انجام داده و مجوز دارند اگر سهوا و یا قصدا اقدام غیرشفاف داشتند، 
باید برخورد قانونی شود نه اینکه همینطوری رها شوند. اگر حساب مشکوک است 

و مشکل دارد باید سریعا رسیدگی شود تا بحران به وجود آمده حل شود.

وی ادامه داد: حساب های مسدود شده اسما 4۰۰ مورد است ولی رسما  ۲ هزار 
نفر از مهره های کلیدی مبادلات سکه و طلای آب شده در سراسرکشور که نقش 
محوری در مبادلات مالی این صنعت دارند، درگیر این مسدود سازی هستند. 
بذرافشان با تاکید بر اینکه تصمیمات بدون کارشناســی و برنامه ریزی باعث 
دگرگونی در صنعت می شود گفت: متاسفانه از زمان این اتفاق افزایش قیمت طلا 

در بازار بیشتر از گذشته شده است.
رئیس اتحادیه صنف سازندگان و فروشندگان طلا و جواهر، نقره و سکه تهران 
خاطرنشــان کرد: در حال حاضر در بازار صنف طلا و جواهر چندان شور و حال 
و تقاضایی وجود ندارد و بیشتر رکود، کاهش، تقاضا در بازار وجود دارد و مشکل 
مسدودی حساب ها در این مسئله تاثیر گذاشته و شرایط رکود بازار را بحرانی تر 
کرده است. رئیس کارگروه تخصصی طلا و جواهر اظهار داشت: البته با نوسانات 
بازار ارز و انس جهانی و با توجه به نزدیک شدن به روزهای پایان سال و افزایش 
تقاضا ممکن است کاهش قیمت طلا را شاهد باشیم و با توجه به اینکه ماه مبارک 

رمضان درپیش است، امکان دارد شرایط رکود و کاهش تقاضا تشدید شود.
بذرافشان با بیان اینکه اتحادیه طلا و جواهر تهران در حمایت از صنف طلا دفاعیه 
کامل داشته است و همواره با مستندات از صنعت خود دفاع کرده و در این راستا 
کوتاهی نداشته و با قدرت نسبت به روبرویی با مشکلات و پیگیری حقوق حقه 
اقدام نموده و در مورد  تعدد سامانه ها و مخصوصا سامانه جامع تجارت پیگیری 
های قانونی انجام داده است و اکنون با همکاری و همفکری برای ابطال سامانه 

جامع تجارت در تلاش است.
رئیس اتحادیه صنف سازندگان و فروشندگان طلا و جواهر، نقره و سکه تهران 
ادامه داد: زمانی صحبت بر اصلاح سامانه جامع تجارت بود اکنون شرایط سامانه به 
گونه ای است که امکان اجرای آن در صنف طلا وجود ندارد و مسئولین باید نسبت 
به ابطال این سامانه اقدام و از اجرا در صنعت طلا جلوگیری کنند. رئیس کارگروه 
تخصصی طلا و جواهر تصریح کرد: در صورتی که ابطال سامانه جامع تجارت انجام 
نشود  مشکلات بدی نسبت به فرار سرمایه و فرار مالیاتی رخ خواهد داد و صنف طلا 
و جواهر ضربه ای که در مالیات بر ارزش افزوده خورده است دوباره تکرار خواهد شد 

و شرایط بحرانی به وجود می آید.

مدیرعامل شرکت طرح هفتم گفت:برای 
تکمیل ۵۰ پروژه ریلــی فعلی، ۲۵ هزار 
همت، منابع مالی نیاز دارد که این عدد 
مختص سال جاری اســت و با توجه به 
شرایط ارزی و تورمی، در سال های آینده 

بیشتر خواهد شد.
به گــزارش مهــر، علیرضا فندرســکی 
مدیرعامــل شــرکت طــرح هفتم در 
نشســت تخصصی چالش های توســعه 
حمل ونقل ریلی، گفت: در سیاست های 
کلی نظام دربــاره حمل ونقل، به حمل و 
نقل ریلی تاکید کرده و ۱۰ ســال پیش 
این سیاست ها ابلاغ شده است. با وجود 
این، هنوز در حمل ونقل ریلی ۸.۵ همت 
بودجه داریم و بودجه بخش جاده ای ۱۷ 
همت اســت. البته مقصود ما کم کردن 
بودجه بخش جاده ای نیســت، بلکه این 
اســت که با وجود تاکید بر توسعه حمل 
و نقل ریلی، بودجه کافی اختصاص پیدا 

نکرده است.
مدیرعامل شــرکت طرح هفتم با بیان 
اینکه بودجه اختصاص یافته به حمل ونقل 
ریلی با ســند و قوانیــن مطابقت ندارد، 
گفت: در ســند ملی آوایش سرزمینی، 
نکات مهمی در حــوزه حمل ونقل گفته 
شده؛ در ســند آمایش مراکز لجستیک 
افزایش سهم حمل نقل ریلی مطرح شده؛ 
در سند راهبردی هم به این موضوع تاکید 

شده اســت؛ در طرح جامع حمل ونقل 
کشــور، ما به دنبــال یــک حمل ونقل 
هوشمند، ایمن، سازگار با محیط زیست 
و متعامل با تعاملات منطقه هســتیم و 
در آن افزایش ســهم حمل و نقل ریلی 

آمده است.
فندرســکی اظهار کرد: در حال حاضر در 
کشور ۱۵ هزار کیلومتر ریل داریم و ۳۰۰۰ 
کیلومتر در دســت ســاخت قرار دارد، از 
طرفی در کشور ۵۰۰۰ پروژه نیمه تمام ملی 
داریم و ۹۵ هزار پروژه نیمه تمام استانی؛ اما 
پروژه های ریلی را با ۲۵ هزار همت می توان 
تمام کرد. در پیوســت قانون ۱4۰۲، 4۱ 
طرح ساخت ریل و دوخطه کردن حمل 
و نقل ریلی داریم که طبق پیوست قانون، 
۲۱4 همت برای ساخت و برای برقی کردن 

4۳ همت نیاز است.
وی در پایان تصریح کرد: امسال بودجه 
کشور 4۹۹4 همت اســت و برای جاده 
و ریل، ۳۳ همت از منابع عمومی دولت 
اختصاص دادیم بــرای اینکه پروژه های 
پیوست را بسازیم. این در حالی است که 
ما درمجموع ۵۰ پروژه ریلی در کشــور 
داریم که در شرایط فعلی ۲۵ هزار همت، 
منابع مالی نیاز دارد که این عدد مختص 
ســال جاری اســت و با توجه به شرایط 
ارزی و تورمی، در سال های آینده بیشتر 

خواهد شد.

معاون توسعه کارآفرینی 
و اشــتغال وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی گفت: 
اکنــون کیــک اقتصادی 
دولت بزرگ شده و اشتغال 
ایجادی نیز افزایشی بوده است، که نشان می دهد 
کیفیت و کمیت مشــاغل ایجاد شــده در دولت 
سیزدهم رونق کم نظیری در بازار کار داشته است. 
محمود کریمی بیرانوند در گفت وگو با ایرنا اظهار 
داشت: نرخ بیکاری پاییز ۱4۰۲ به ۷.۶ درصد رسید. 

برای زمستان چون فصل غیرکاری حوزه کشاورزی 
است، عموماً نرخ های بیکاری نسبت به سایر فصول 

بیشتر می شود.
وی افزود: با توجــه به اینکه فصل تابســتان نرخ 
بیکاری ۷.۹ درصد و پاییز این نرخ به ۸.۲ رســید؛ 
یعنی میانگین نرخ بیکاری ۷.۹ درصد است. اگر نرخ 
بیکاری زمستان ۱4۰۲ نیز در کانال ۸ تا ۹ درصد 
باشــد، برآورد ما این ست که نرخ بیکاری کل سال 
۱4۰۲ عددی بین ۸ تا ۸.۵ درصد باشد که نسبت به 
سال گذشته بیش از نیم درصد کاهشی خواهد بود.

معاون وزیر کار درباره اقداماتی که از ســوی دولت 
در حوزه بازار کار رخ داده و باعث رونق ای بازار شده 

اســت، گفت: متغیر اول بهبود فضای کلان کشور 
است. می بینیم که نرخ رشــد اقتصادی در فصول 
مختلف مثبت بوده و به بیش از ۷ درصد رســیده 
است. کریمی بیرانوند ادامه داد: توسعه صادرات در 
فضای کلان اقتصادی داشتیم و در فضای کسب و 
کار با راه اندازی درگاه ملی صدور مجوزها این امکان 
تسهیل شده و دسترسی کارآفرینان و کارفرماها را 

تسهیل کرده است.
وی اضافه کــرد: قدم دیگر این اســت که در حوزه 
تامین مالــی بیش از ۱۰۷ همت فقط تســهیلات 
اشتغال زا پرداخت شده اســت. بیش از هفت هزار 
واحد کاری از حالت نیمه راکد بــودن درآمدند و 

نظارت سختگیرانه ای که بر حوزه اشتغال ایجادی 
داشتیم توانســته این فضا را بهبود ببخشد. معاون 
وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعــی تصریح کرد: 
جلسات شورای عالی اشتغال به صورت مستمر در 
قالب هفت جلســه به ریاست رئیس جمهور و چند 
جلسه در سطح معاون اول رئیس جمهوری برگزار 
شده است. تقسیم کار ملی که توسط سامانه رصد 
شغل صورت گرفته از جمله مهم ترین دلایلی است 

که باعث شده بازار کار در این دولت رونق بگیرد.
کریمــی بیرانوند دربــاره ایجاد شــغل با کیفیت 
گفت: مرکــز آمار مرجــع ارائه رســمی آمارهای 
بازار کار است و همین اســتانداردها در سال های 
قبل و در دولت های قبل نیــز بوده اند. نرخ بیکاری 
فارغ التحصیلان از ۱۷ درصد به عدد ۱۱.4 درصد در 
پاییز ۱4۰۲ رسیده است. زمانی که فارغ التحصیلان 
بیشتر وارد فضای کار شوند نشان می دهد کیفیت 

به حدی است که فارغ التحصیلان را جذب کند.
وی افزود: نکته دوم، گسترش آموزش مراکز فنی 

و حرفه ای توســعه پیدا کرده است؛ همچنین نرخ 
اشتغال ناقص به ۶.۹ درصد رســیده است و بیمه 
شــدگان تامین اجتماعی افزایش یافتند. علاوه بر 
توسعه اشتغال دانش بنیان در این دولت ۲۶ صندوق 
پژوهش و فناوری بیش از ۳ همت ضمانت دریافت 
کردند. زمانی که این گزاره هــای آماری را در کنار 
هم قرار دهیم می بینیم که کمیت مشاغل در کنار 

کیفیت آن افزایش پیدا کرده است.
معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی توضیح داد: البته تمام اینها به این 
معنی نیست که تمام مشاغل ایجاد شده با کیفیت 
بالا و درآمد خوب اســت. قطعاً شغل کم کیفیت و 
درآمد کم نیز وجود دارد، امــا نمی توانیم بگوییم 
مشاغلی که ایجاد شدند همگی بی کیفیت هستند.

کریمی بیرانوند گفت: اگر مشاغل ایجاد شده در یک 
دولت در بازه زمانی با کاهش نرخ رشد اقتصادی همراه 
باشد، بی کیفیت است؛ اما اکنون کیک اقتصادی دولت 
بزرگ شده و اشتغال ایجادی نیز افزایشی بوده است 
که نشان می دهد مشــاغل ایجادی لزوماً بی کیفیت 
نیستند. کیفیت و کمیت مشاغل ایجاد شده در این 

دولت رونق کم نظیری داشته است.
وی تاکید کرد: در دولت ســیزدهم در حوزه بازار 
کار یک تقسیم کار ملی انجام شد. تمام دستگاه ها 

مشغول کار هســتند و اگر بخواهیم تقسیم بندی 
کنیم، وزارت صمــت، جهاد کشــاورزی، میراث 
فرهنگی، تعاون در کنــار نهادهای حمایتی مانند 
کمیته امام خمینی، ســازمان بهزیســتی، بسیج 
سازندگی، بنیاد برکت و بنیاد شهید و امور ایثارگران 
همه با یکدیگر در جهاد همگانی در حوزه بازار کار 
مشغول فعالیت هستند و نتیجه آن نیز در کاهش 

نرخ بیکاری قابل مشاهده است.
معاون وزیر کار درباره اشــتغال زنان گفت: تقریباً 
بیش از ۳۵ درصد اشتغال ایجادی در سامانه رصد 
اشتغال و ۸۰ درصد اشتغال ایجادی حوزه مشاغل 
خانگی در حوزه زنان اســت. طبق آمار درگاه آمار 
ایران نرخ مشارکت زنان از ۱۳.۱ در ۱4۰۱ به ۱4.4 
رسیده است. نرخ بیکاری کل زنان از ۱۵.۷ در سال 

۱4۰۰ به ۱4.۲ درصد کاهش پیدا کرده است.
کریمــی بیرانونــد بیان داشــت: نــرخ بیکاری 
فارغ التحصیلان زنان از ۲۲.۶ درصد به ۱۹.4 رسیده 
است. نرخ بیکاری زنان جوان ۱۵ تا ۲4 سال از ۳۷.۹ 
به ۲۸.۹ رسیده اســت. همه اینها حکایت از رونق 
بازار کار زنان دارد. ما در ایــن دولت هیچ تفکیک 
جنسیتی برای مشاغل ایجاد شــده نداریم، بلکه 
حوزه مشاغل خانگی حوزه ای است که بیش از ۸۰ 

درصد تسهیلات آن را زنان دریافت کرده اند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

نرخ بیکاری فارغ التحصیلان کاهش یافت

کاهش اشتغال ناقص 

گرفتاری دوهزار نفر از مهره های کلیدی صنف طلا نیازمند ۲۵ هزار همت برای تکمیل پروژه های فعلی ریلی

کاهش ۲۵ درصدی فروش محصولات گوشتی تنظیم قرارداد اجاره برای اتباع غیرمجاز ممنوع است

سرمایه گذاری سازنده در حوزه اشتغالزایی
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی 

در موضوع اشتغال باید سرعت جریان از حالت کندی خارج شده و نمود بیشتری در بازار کار و جامعه داشته باشد. 
مشکل کارخانه ها، بنگاهها، کارآفرینان و کارفرمایان هم باید با حمایت دولت برطرف شود. از سوی دیگر دولت 
می بایست تمام اهتمام خود را برای کاهش نرخ بیکاری به کار گیرد. دولت باید روی زیرساختها بیشتر تمرکز کند 
تا در دراز مدت شغل ایجاد کند. در حال حاضر یکی از موضوعات افزایش بهره وری بنگاه و نیروی انسانی است تا 
کارگرانی که در بخش های خصوصی و دولتی یا نهادهای نیمه دولتی مشغول کارند بتوان با بازآموزی و افزایش 
مهارت توانمند کرد. این در حالی است که در روند رو به رشد و توسعه کشور، انتقال دانش و تکنولوژی به کشور 
اهمیت بالایی دارد و کارجویانی که به خارج اعزام می شوند تجربه و دانش بیشتری کسب و آن را به داخل منتقل 

می کنند تا دریچه هایی جدید برای توسعه بازار کار و ارتقا بهره روی در کشور ایجاد شود.
باید به این مهم نیز توجه داشت که جذب سرمایه گذاری یکی از اساسی ترین مولفه های توسعه بازار کار است و 
بدون دسترسی به منابع مالی نمی توان کار اساسی در حوزه اشتغالزایی انجام داد. سرمایه های خارجی و داخلی باید 
به سرعت جذب و در راستای ایجاد زمینه ها و مشوق های لازم برای حضور بخش خصوصی در عرصه اشتغالزایی 
خصوصا اشتغالزایی از طریق توسعه تولید به کار گرفته شــود. برای ایجاد تحرک در بخش های مختلف برای 
حرکت به سمت اشتغالزایی نیازمند مشوق هایی در حوزه مالیات، بیمه ها و... از یک سو و همچنین فراهم کردن 
زیرساخت های مناسب از سوی دیگر هستیم. قاعدتا برای این کار دولت باید به منابع مالی کافی دسترسی داشته 
باشد. منابع صندوق  توسعه ملی هم یکی از مهم ترین این منابع است و دولت باید بتواند با مساعدت مجلس از 
منابع این صندوق برای سرمایه گذاری سازنده در حوزه اشتغالزایی استفاده کند. همچینن استفاده از فاینانس های 

خارجی هم باید در این حوزه مورد توجه قرار بگیرد.
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فناوری و 
اطلاعات

وزیر ارتباطات: مشکل بازی های تحریمی حل شد
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تصریح کرد: پس از یک سال تلاش همکارانم 
با کمک بخش خصوصی، مشــکلات مربوط به بازی های تحریمی برای گیمرها 
)بازیکن های بازی های آنلاین( حل شد. »عیسی زارع پور« با انتشار پستی در شبکه 
)Ping( اجتماعی ایرانی افزود: یکی از اقشاری که به اینترنت با کیفیت و با تاخیر

پایین نیاز دارند گیمرها هستند.
وی ادامه داد: یکسالی است که همکارانم با کمک بخش خصوصی با ارائه خدمتی 
ویژه برای گیمرها )Radar.game( تلاش کردند هم تجربه کاربری آن ها را بهبود 

بدهند و هم مشکل بازی های تحریمی را حل کنند.
زارع پور با انتشار ویدیویی به شرح جزییات این خدمت پرداخت. به واسطه »رادار 
گیم«، گیمرها می توانند پینگ یا تاخیر اتصال به سرور بازی های مختلف را تست 
کنند تا ببینند کدام اپراتور کیفیت بهتری را برای اتصال در اختیار دارد. کاربرد 
دیگر این است که شبکه توزیع محتوا را داخلی کرده با گیمرها بتوانند با سرعت 
بیشتری این بازی ها را دریافت و به روز رسانی کنند تا نمایش دادن بازی ها زمان 
طولانی را از آن ها نگیرد. از زمان راه اندازی ایــن خدمت زمان تاخیر بازی ها ۵۰ 
میلی ثانیه کاهش یافته و قرار است از این نیز کمتر شود. تا کنون بیش از ۱۰۰ بازی 
رایانه ای داخلی و خارجی در این سرویس در دسترس هستند که هر روز به تعداد 
آن ها افزوده خواهد شد. کاربران اگر بازی درخواستی داشته باشند می توانند آن 
را در سامانه ثبت کنند تا به لیست اضافه شود. با کمک این سرویس، دسترسی به 
بازی های تحریم شده برای کاربران ایرانی نیازی به استفاده از فیلترشکن نیست. 
در سال ۱۴۰۰ بازیکن های حرفه ای حدود ۴۵۶ میلیارد تومان برای بازی کردن 

هزینه کردند اما در »رادار گیم« هزینه بازی ها رایگان است.

برخورد با دفاتر مهاجرتی و جلوگیری از مهاجرت سازمان 
یافته نخبگان

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: براساس آمارهای بین المللی نسبت پزشکانی 
که در چندسال گذشته از کشور مهاجرت کرده نسبت به کل پزشکان، نه تنها رشد 
پیدا نکرده بلکه سیر نزولی داشته است. سید سلمان سیدافقهی درباره بازگشت 
نخبگان به کشور اظهار کرد: در همکاری با مجموعه های مختلف کشور در حوزه 
ورود و خروج نخبگان، الحمدالله اطلاعاتی داریم که نشان می دهد هر ساله حدود 

٢ هزار نفر که در خارج از کشور تحصیل کرده اند، به کشور بازمی گردند.
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با اعلام اینکه از سال ٩٧ حدود ۱۰ هزار نفر از فارغ 
التحصیلان مقطع ارشد و دکتری که به خارج از ایران رفته اند، به کشور بازگشتند، 
افزود: این آمار را براســاس ترجمه مدارک که به زبان فارســی انجام شده اعلام 
می کنم و کاملًا مستند اســت. وی افزود: به نظر من خیلی از افرادی که حتی در 
حوزه شغلی و کسب و کار خودشان رفت و آمد دارند ماندگاری آنها در خارج دائمی 
نیست و پیوسته می روند و می آیند اما متأسفانه در آمارها این افراد جزو مهاجرین 

در نظر گرفته می شوند درحالی که این یک مهاجرت موقت است.
سیدافقهی ضمن بیان این مطلب که آمارهایی که در بحث مهاجرت وجود دارد، 
خلاف فضایی است که در حال حاضر در کشور ایجاد شده است، گفت: به تازگی ٢ 
نفر از وزرای دولت قبل جوسازی بدی در حوزه مهاجرت انجام دادند و یکی از آنها 
عنوان کرده بود که از هر ۵ دانشجو که با او در ارتباط است، ٢ نفر قصد مهاجرت 
دارد این در حالی است که فضای واقعی این نیست و جهت دهی رسانه ای در این 
باره آب ریختن به اسیاب دشمن است. این حق را برای خودمان قائل هستیم که 

واقعیت را در خصوص مهاجرت به گوش مردم برسانیم.
سیدافقهی به ارائه آماری در خصوص مهاجرت پزشکان از ایران پرداخت و گفت: 
براســاس آمار مجمع جهانی اقتصاد که در حوزه مهاجرت معروف است، نسبت 
پزشکانی که در چندسال گذشته از کشور مهاجرت کرده نسبت به کل پزشکان، نه 
تنها رشد پیدا نکرده بلکه سیر نزولی داشته است و این یک آمار بین المللی است.

وی ضمن اشــاره به اینکه جامعه علمی ما با مراجعه راحت به سایت های اطلاع 
رسانی می توانند این آمار را مشــاهده کنند، ادامه داد: با استناد به همین آمار در 
حوزه مهاجرت پزشکان ما بحران نداریم. مهاجرت داریم اما نکته اینجاست که این 

مهاجرت نسبت به قدیم افزایش پیدا نکرده است.
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان خاطرنشان کرد: بنابراین آماری که وجود دارد اصلًا 
نشان دهنده افزایش مهاجرت در ایران نیست حتی اگر افزایش آمار را بپذیریم آمار 
جهانی نشان می دهد آمار مهاجرت خیلی کشورهای پیشرفته دنیا از ایران بیشتر 

است مثلًا آلمان رتبه اول را در حوزه مهاجرت پزشکان دارد.
سیدافقهی با اشاره به ایجاد یک ارتباط خوب با پلیس در حوزه مهاجرت نخبگان 
گفت: در همین راستا قرار شده پلیس گذرنامه و مهاجرت یک نمایندگی و دفتر در 
بنیاد ملی نخبگان داشته باشد تا اطلاعات مربوط به ورود و خروج نخبگان و افراد 

مدنظر ما را به صورت آنلاین و کمتر از یکساعت در اختیار ما قرار بدهند.
وی از تفاهم با پلیس بــرای برخورد با دفاتر مهاجرتــی و جلوگیری از مهاجرت 
سازمان یافته نخبگان خبر داد و گفت: برخی مجموعه بیزنس یا کسب و کاری در 
حوزه مهاجرت راه انداخته اند و به طور مثال اگر مهاجرت به یک کشور برای یک 
فرد ۱۰ هزار دلار هزینه دارد این مجموعه ها با هزار یا دو هزار دلار این کار را انجام 

می دهند که یقیناً این دفاتر از یک سیستمی تأمین مالی می شوند.

اشتباهی بزرگ در حوزه بیت کوین
کارشناس بازار، جیم بیانکو اظهار کرد که تایید صندوق های قابل معامله در بورس 
بیت کوین نقطه ای، اشتباهی بزرگ است. مدیرعامل و استراتژیست کلان موسسه 
پژوهشی بیانکو، از راه اندازی صندوق های قابل معامله در بورس بیت کوین نقطه ای 
ابراز نارضایتی کرده است و در میان انتقادهای خود از چشم انداز مالی غیرمتمرکز 

)DeFi( به عنوان جایگزینی در چشم انداز مالی بزرگ سخن گفت.
همچنین اشــاره کرد که محصول صندوق های قابل معامله در بورس بیت کوین 
نقطه ای می تواند قیمت های بالاتری را بــرای ارز دیجیتال پرچم دار بیت کوین 
ایجاد کند اما نه تا یک میلیون دلار که توسط خالق مدل سهام به جریان بیت کوین 
)S٢F( پیش بینی شده است. بیانکو از صندوق های قابل معامله در بورس بیت کوین 
نقطه ای به عنوان اعتراف به شکست یاد و به این مورد اشاره کرد که روشی برای 
»جذب کریپتو به سیستم فعلی« است. برای استراتژیست کلان، دستیابی به یک 
میلیون دلار قیمت بیت کوین مستلزم آن است که سیستم، نوآوری ایجاد کند یا 

حتی سیستم جایگزین ارائه دهد.
در نهایت، وی صندوق های قابل معامله در بورس بیت کوین نقطه ای را راهی برای 
تسلیم شدن می داند، به علاوه این واقعیت که کمیســیون بورس و اوراق بهادار 
)SEC( ممکن اســت در آینده برای ارائه آن مانند طلا مخالفــت کند. به نقل از 
کریپتوکارنسی، احساسات بیانکو در زمانی مطرح می شود که بازار صندوق های 
قابل معامله در بورس بیت کویــن نقطه ای در حال عملکرد بهتر از بســیاری از 
دارایی های دیگر در بازار مالی است. مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در 
حال حاضر ۱.٩٧ تریلیون دلار برآورد می شود که این رقم نسبت به روز قبل  ۱.۸٧ 
درصد بیشتر شده است. در حال حاضر ۵۱.۸۳ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در 

اختیار بیت کوین است که ۰.۳۸ درصد کاهش روزانه را ثبت کرده است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ٢۴ ساعت گذشته ۶۵.۶۵ میلیارد دلار است 
که ۵.۳۳ درصد افزایش داشته است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در حال 
حاضر ۵.۵۵ میلیارد دلار است که ۸.۴۶ درصد از کل حجم ٢۴ ساعته بازار ارزهای 
دیجیتال بوده و حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۵٩.۳۸ میلیارد دلار است که 

٩۰.۴۴ درصد از کل حجم ٢۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

اخبار

رئیــس صنــدوق نــوآوری 
و شــکوفایی بــا پیش بینی 
اینکــه فروش شــرکت های 
دانش بنیانی که از تسهیلات 
رشــد تولیــد ایــن صندوق 
اســتفاده کنند، به حدود ٧۰ همت می رسد، گفت: سه 
بانک تاکنون ۳۵۰۰ میلیارد تومان تسهیلات رشد تولید 
دانش بنیان پرداخت کرده اند و برآورد داریم که این رقم 

امسال منجر به ۵۰ همت رشد فروش شود.
به گزارش ایسنا، دکتر محمدصادق خیاطیان در نشست 
رؤسای پارک های علم و فناوری سراسر کشور که در باغ 
نگارستان برگزار شد، یکی از مهمترین ماموریت  کشور را 
توسعه فناوری و استفاده از ظرفیت نخبگان برای توسعه 
اقتصاد دانش بنیان دانست و گفت: پارک ها، متولیان و 
راهبران توسعه زیست بوم فناوری و نوآوری در منطقه ای 
هستند. این توقع جدی از پارک ها وجود دارد که نقش 
جدی در راهبری توســعه فناوری و نوآوری در استان و 
منطقه خود ایفا کنند. معتقدم تا حدود زیادی پارک ها در 
این زمینه موفق شده اند. در استان ها، ستادهای اقتصاد 
دانش بنیان با مدیریت استانداری شکل گرفته است و در 
اغلب اســتان ها، دبیری این ستادها بر عهده پارک های 

علم و فناوری است.
رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی با اشــاره به نقش 
قابل توجه پارک های علم و فنــاوری در هم افزایی بین 
دستگاه های اجرایی برای پیشبرد اهداف و ماموریت ها، 
افزود:  پیگیــری سیاســت تمرکززدایــی و پرهیز از 
مرکزگرایی از سیاست های جدی صندوق نوآوری طی 
سال های گذشته بوده است، چرا که اعتقاد دارم نمی توان 

همه نیازها و درخواست ها را از تهران پاسخ داد.
خیاطیان اضافه کرد: با ابزارهایی که در اختیار داریم و 
نیز نهادهای قانونی که وجود دارند، نظیر صندوق های 
پژوهش و فنــاوری، کار را در دو قالب شــروع کردیم 
و تســهیلاتی را در اختیار این صندوق ها قــرار دادیم 
که می توانند به شــکل وام جعاله به واحدهای فناور و 
خلاق مستقر در پارک های علم و فناوری )شرکت های 
غیردانش بنیان( پرداخت کنند. در این زمینه در بخش 
جعاله ۱۴۰۰ میلیارد تومان تســهیلات در اختیار ٢٧ 

صندوق پژوهش و فناوری قرار داده ایم.
خیاطیــان گفت: در مــورد شــرکت های دانش بنیان 
کوچک تر در اســتان ها که به رقم های پایین تری نیاز 
داشــتند، در قالب تخصیص خط اعتباری تســهیلات 

اعطا کرده ایــم. در این بخش در قالــب تخصیص خط 
اعتباری به صندوق های پژوهش و فناوری اســتان ها 
وارد عمل شــدیم. صندوق های پژوهــش و فناوری در 
قالب یک فرمول، اعتباری از ســمت صندوق نوآوری و 
شکوفایی دریافت کرده و می توانند در طرح های شرکت 
دانش بنیان در قالب تسهیلات معمول صندوق نوآوری 
شامل نمونه سازی، صنعتی ســازی و... مشارکت کنند. 
در این بخش حدود ۳٩۰۰ میلیارد تومان قرارداد خط 
اعتباری با صندوق های پژوهش و فناوری استان ها منعقد 
شد. به زودی نیز مدل جدید تخصیص خط اعتباری با 
صندوق های پژوهش و فناوری معرفی می شــود. این 
رویکرد را در قالب تمرکززدایــی انجام دادیم تا بتوانیم 

صندوق های پژوهش و فناوری استانی را تقویت کنیم.
رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی، منتورینگ، آموزش 
و مشاوره را از مامویت های جدی و مهم پارک های علم 
و فناوری عنوان کرد و گفت: در این راســتا با ۴٧ پارک 
علم و فناوری تفاهم نامه منعقــد کرده ایم و از برگزاری 
دوره های آموزشــی در ایــن مراکز بــه خصوص برای 
شــرکت های دانش بنیان حمایت کــرده و هزینه های 

برگزاری این دوره ها را پرداخت می کنیم.
وی موضوع تامین مالی جمعی را شکل جدیدی از تامین 
مالی شرکت های دانش بنیان عنوان کرد که با جدیت در 
صندوق نوآوری و شکوفایی پیگیری می شود و گفت: این 
روش یکی از مصادیق مردمی کردن اقتصاد دانش بنیان 
است. در این روش یک نهاد، اصل سرمایه سرمایه گذاران 
را تضمین یا به اصطلاح بیمــه می کند؛ زمانی که رکن 
ضامن مشخص شد، طرح برای تامین مالی جمعی روی 
ســکوی تامین مالی جمعی مورد تایید فرابورس قرار 
می گیرد و در یک بازه زمانی، افراد حقیقی و حقوقی در 
این طرح دانش بنیان مشــارکت می کنند. این موضوع 
ظرفیت بسیار خوبی اســت و در صندوق نوآوری از این 
ظرفیت برای حمایت بیشتر از شرکت های دانش بنیان 

استفاده و در نقش رکن ضامن عمل می کنیم.
رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی، ضریب نفوذ این 
صندوق در سراسر کشور را ٧۰ درصد اعلام کرد و گفت: 
بر اساس تعداد شــرکت های دانش بنیان هر استان اگر 
هر شــرکت حداقل از یکی از خدمات صندوق نوآوری 
اســتفاده کرده باشــد، میانگین ضریب نفوذ صندوق 
نوآوری و شــکوفایی حدود ٧۰ درصد اســت؛ بالاترین 
ضریب نفوذ صندوق نــوآوری ٩۴ درصد و پایین ترین 
ضریب نفــوذ ۵٧ درصد اســت. بــرای تقویت ضریب 
نفوذ صندوق نوآوری در اســتان ها، ســفرهای استانی 
را طراحی کرده ایم کــه هیاتی متشــکل از مدیران و 
کارشناســان صندوق نوآوری با ســفر به اســتان های 

مختلف، شرکت های دانش بنیان استان را برای اعطای 
تســهیلات مورد ارزیابی قرار می دهند. آمادگی داریم 
در قالب سفرهای استانی، از شــرکت های دانش بنیان 

استان ها حمایت بیشتری داشته باشیم.
خیاطیان با اشاره به بسته رشد تولید دانش بنیان که در 
صندوق نوآوری و شــکوفایی تدوین شده است، یادآور 
شد: در قالب قراردادی که با سه بانک منعقد کرده ایم، 
شرکت های دانش بنیانی که بتوانند دو برابر رشد فروش 
محصولات دانش بنیان نســبت به ســال پیش داشته 
باشند، می توانند از تسهیلات رشد تولید برخوردار شوند. 
پیش بینی کرده ایم که این شرکت ها می توانند ۶۰ تا ٧۰ 
همت رشد فروش محصولات دانش بنیان را رقم بزنند. 
این ســه بانک تاکنون ۳۵۰۰ میلیارد تومان تسهیلات 
پرداخت کرده اند و برآورد داریم که این رقم امسال منجر 

به ۵۰ همت رشد فروش شود.
رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی در بخش دیگری از 
سخنان خود تعداد صندوق های پژوهش و فناوری دارای 
مجوز را ۶٩ و میزان ســرمایه ایــن صندوق ها را حدود 
٢۸۰۰ میلیارد تومان اعلام کرد و گفت: پارک های علم 
و فناوری و دانشگاه ها در ۵۰ صندوق سهامدار هستند. 
البته در برخی استان ها گله مندی هایی وجود دارد که 
تعامل پارک ها با صندوق های پژوهش و فناوری استان 
چندان مناسب نیســت و باید برای این موضوع فکری 
کرد. پارک های علم و فناوری باید به رونق صندوق های 

پژوهش و فناوری کمک کنند.
به نقل از روابط عمومی صندوق نوآوری و شــکوفایی، 
وی با بیان اینکــه چند موضوع برای کشــور در حوزه 
دانش بنیان مهم است و این موارد را در صندوق نوآوری و 
شکوفایی به عنوان اولویت پیگیری می کنیم و امیدواریم 

با ایده ها و طرح هــای خود، از ایــن کار حمایت کنید، 
گفت: موضوع اول بحث صادرات است؛ موضوع صادرات 
دانش بنیان برای همه ما حائز اهمیت است. در صندوق 
نوآوری بسته صادرات دانش بنیان را تصویب کرده ایم و 
در عین حال، مجوز تولید فراسرزمینی را برای کمک به 
دانش بنیان ها دریافت کرده ایم. در این حوزه برنامه های 

مفصلی داریم که به مرور اعلام خواهد شد. 
برای کمک به شرکت های دانش بنیان در حوزه صادرات 
و برای اینکه ریشه تولید و ریشه دانش بنیان را در کشور 
حفظ کنیم و در عین حال زمینه دسترسی دانش بنیان ها 
بــه بازارهای بین المللــی را فراهم و بــه رقابت پذیری 
آنها کمک کنیم، بســته صــادرات دانش بنیان و تولید 
فراسرزمینی را در نظر گرفته ایم. شرکت های دانش بنیان 
که مستعد هستند و می توانند در کشــورهای دیگر با 
ایجاد چنین زیرســاخت هایی، تولید فراســرزمینی را 
آغاز کنند و فعالیت صادراتی داشته باشند، در صندوق 

نوآوری و شکوفایی از آنها حمایت می کنیم.
رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی افزود: در صندوق نوآوری 
اولویت هایی را مشخص کرده ایم. طبق قانون وظیفه حمایت 
از همه شــرکت های دانش بنیان را برعهده داریم، اما این 
شرکت ها بزرگ شده اند و نمی توانیم همه نیازهای آنها را 
پاسخگو باشیم؛ برای همین اولویت گذاری کرده ایم و حدود 
٧۰ درصد خدمات ما در حوزه هــای اولویت دار متمرکز 
خواهد شد که شامل سه حوزه فناوری هوش مصنوعی، 
میکروالکترونیک و زیست فناوری است و سه مساله امنیت 
غذایی، انرژی با تکیه بر بهــره وری انرژی و حوزه آب را به 
عنوان حوزه های اولویت دار انتخاب کرده ایم. قصد داریم از 
سال آینده ٧۰ درصد خدمات صندوق را با تمرکز بر روی 

این حوزه های اولویت دار پیش ببریم.

رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی خبر داد:

پیش بینی فروش ۷۰ همتی دانش بنیان ها
News kasbokar@gmail.com

معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه سیاســت جدی دولت 
ارتقای سالانه میزان صادرات دانش بنیان است، گفت: 
ایجاد گمرک ویژه و تعاملات خاص برای رفع تعهدات 
ارزی خدمات معاونت علمی به شرکت ها است و فردا 
ظهر شــاهد یک اتفاق دیگر در زمینه تسهیل مسائل 

گمرکی شرکت ها خواهیم بود.
به گزارش ایسنا، دکتر روح الله دهقانی فیروزآبادی در 
حاشیه دومین گردهمایی باشگاه صادراتی شرکت های 
دانش بنیان در جمع خبرنگاران با اشاره به ۱٢ شرکت  
۵ ستاره و ۱۰۱ شرکت ۴ ستاره صادراتی دانش بنیان، 
گفت: نســبت به سال گذشــته تعداد شــرکت های 
صادراتی دانش بنیان افزایش یافته است و قرار است ٢۰ 

شرکت به باشگاه صادراتی ۴ ستاره بپیوندند.
وی افزود: سیاســت های مرکز تعامــلات بین المللی 
معاونت علمی و باشگاه شرکت های صادراتی به نحوی 

تنظیم شده که بتوانند با هم افزایی بین این شرکت ها 
فرصت های جدیدی را برای توسعه بازار صادراتی این 
شــرکت ها ایجاد کنند تا از این طریــق هم محصول 

فناورانه صادر شود و هم فناور.
دهقانی فیروزآبادی با اشــاره به فعالیت ها و اقدامات 
باشــگاه صادراتی دانش بنیان با بیان اینکه این باشگاه 
نزدیک به ٩۵۰ شــرکت عضو آن هستند، اظهار کرد: 
نزدیک بیش از ۱۱۰ عضو آن از میان شرکت های ۴ و ۵ 
ستاره صادراتی هستند که تجربیات ارزشمندی دارند 
و پیشنهاد می کنم که جمعی در قالب هیات امنا در این 
باشگاه تشکیل شوند تا جلساتی برای ایجاد هم افزایی 
میان شــرکت ها برگزار کنند، ضمن آنکه شــرکت ها 

بتوانند از تجربیات یکدیگر بهره مند شوند.

معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رئیس جمهور، بهره گیری شرکت ها از زیر ساخت های 
سایر شرکت ها در کشــورهای دیگر را از مزایای ایجاد 
این هیات امنا نام برد و یادآور شد: در نهایت این اقدام 

می تواند به تقویت برند صادراتی کشور منجر شود.
وی اضافه کرد: علاوه بر آن پیشــنهاد می شود که این 
هیات امنا پیشنهادات سیاستی در رفع موانع صادراتی 
شرکت ها را که قابل عرضه برای طرح در دولت، مجلس 
و کمیســیون های تخصصی باشــد، ارائه دهد و مرکز 
تعامــلات بین المللی علم و فنــاوری و معاونت علمی 

پیگیر اجرایی شدن این پیشنهادات شوند.
دهقانی فیروزآبادی به میزان صادرات شــرکت های 
دانش بنیان اشــاره کرد و گفت: طبق گزارش گمرک 

تا پایان مهر ســال جاری بیش از یک میلیارد و ۳۳۰ 
میلیــون دلار صــادرات شــرکت های دانش بنیــان 
بوده اســت و این عدد در سال گذشــته ۸۵۰ میلیون 
دلار و در ســال ۱۴۰۰ بیــش از ۱۰۰ میلیــون دلار 
بوده اســت. اگر با همین روند ٧ ماهه توســعه داشته 
باشــیم، پیش بینی می شــود که تا پایان سال بیش 
 از ٢ میلیــارد دلار صادرات محصــولات دانش بنیان

 داشته باشیم.
وی با تاکید بر اینکه سیاســت جــدی دولت ارتقای 
ســالانه این میزان صادرات است، افزود: برای حمایت 
از شرکت های دانش بنیان صادراتی یکسری اقدامات 
همچون ایجاد گمرک ویژه، تعاملات خاص برای رفع 
تعهدات ارزی به عنوان خدمات معاونت علمی به این 
شرکت ها وجود دارد و این شرکت ها از آن بهره برداری 
می کنند. فردا ظهر شــاهد یک اتفاق دیگر در زمینه 

تسهیل مسائل گمرکی شرکت ها خواهیم بود.

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور 
از راه اندازی »ســامانه جامع شرکت های دانش بنیان« تا 
ابتدای سال آینده با هدف تسهیل دسترسی به اطلاعات، 

شبکه سازی و توسعه بازار این شرکت ها خبر داد.
روح الله دهقانی فیروزآبادی در نخستین همایش تجارت 
فناوری به نقش ارتباطی و راهبــردی کارگزاران تجارت 
فناوری در توســعه بازار شــرکت های دانش بنیان اشاره 
کرد و گفت: مهم ترین رکن یک زیســت بوم دانش بنیان، 
کارگزارهای تجــارت فناوری هســتند و همان گونه که 
شــبکه های انتقال انرژی باوجود تجهیزات گران قیمت 
و پیشــرفته، بدون وجود خطوط انتقال دهنده ناکارآمد 
هســتند، کارگزاران تجارت فناوری هم در حوزه توسعه 
بازار شــرکت های دانش بنیان چنین اهمیتی دارند؛ اما 
این نقش انتقال دهنده، هنوز تحقق نیافته اســت و باید 
به نقش کارگزاران تجارت فناوری در زنجیره های اقتصاد 

دانش بنیان توجه جدی شود.
وی با بیان اینکه اهمیت کارگــزاری علم و فناوری کمتر 
از اهمیت خطوط انتقال نیرو نیســت  بر ضرورت ایفای 
نقش کارگزاران تجارت فناوری در عرصه ارتباط صنعت 
و دانشگاه تأکید کرد و افزود: در مصاحبه ای مطرح کردم 
که با ارتباط مستقیم صنعت و دانشگاه مخالف هستم و در 
آن گفت وگو، تبیین و تحلیل کردم که کشور برای تحقق 
ارتباط صحیح و اثربخش عرصه های دانش و صنعت به یک 

شبکه کارگزاری فعال و کارآمد نیاز دارد.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور با 
یادآوری اینکه تجارت فناوری با تجارت محصول و راهکار 
فناورانه متفاوت است، ادامه داد: تجارت فناوری عمدتاً با 

فناوران، پژوهشکده ها، دانشگاه ها و تولیدکنندگان فناوری 
در TRL هفت، هشــت و ٩ و تجارت محصــول و راهکار 

فناورانه به شکل دیگری اتفاق می افتد.
دهقانی فیروزآبادی تصریح کرد: اقتصاد مسکن نسبت به 
سایر اقتصادها در کشور پویاتر و مردمی تر است، فرض کنیم 
از فردا بنگاه های املاک را از اقتصاد مسکن حذف کنیم. 
اگر بخواهیم خانه ای را خریداری کنیم، باید در خانه ها را 
بزنیم و پرس و جو کنیم، در حقیقت بدون وجود بنگاه های 
معاملات املاک، اقتصاد مسکن به طور کامل از بین می رود. 
در واقع بنگاه ها که نقش واسطه  را ایفا می کنند نقشی بسیار 
مهم دارند و اگر این نقش از اقتصاد مســکن حذف شود، 

شاهد از بین رفتن این حوزه اقتصاد خواهیم بود.
وی ادامه داد: اما پرسش اینجاست که آیا در صورت نبود 
کارگزاران تجارت فناوری، اقتصاد دانش بنیان متلاشــی 
می شود؟ پاسخ خیر است که این واقعیت نشان می دهد 
یک بخش از این زنجیره مشکلی وجود دارد و می بایست 
نقش کارگزاران تجارت فناوری به درستی بازتعریف شود.

رییس بنیاد ملی نخبگان تصریح کرد: تخصص و شناخت 
فضای بازار کســب و کار دانش بنیــان و صنعت، لازمه 
اثربخشی کارگزاران تجارت فناوری است، سطح دانش، 
تخصص و تجربه کارگزاران تجارت فناوری باید ارتقا پیدا 
کند. همچنین باید روش های کارگزاری مورد اســتفاده 
کارگزاران تجارت در عرصه فناوری، منطبق با پیچیدگی 
و سطح اهمیت کار در این حوزه، روزآمد و کارآمد باشد. 
کارگزار تجارت فناوری باید از سطح دانش، تخصص و تجربه 
مطلوبی برخوردار بوده و به تکنیک های اثربخش و روزآمد 

کارگزاری آگاه باشد.

رییس مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
گفت: از تعداد ٩هزار و ۶۱۵ شرکت دانش بنیان در کشور 
هزار و ۳۱۳ شــرکت در زمینه تجارت خارجی فعالیت 

می کنند.
امیرحسین میرآبادی در دومین دوره گردهمایی باشگاه 
شرکت های صادراتی دانش بنیان با بیان اینکه در دنیای 
پویای تجارت و صادرات، باشگاه شرکت های صادراتی 
دانش بنیان بــه عنوان یک مرکز نــوآوری و همکاری، 
زمینه رشد و پیشرفت را برای شــرکت های صادراتی 
فراهم می کند، افزود: باشگاه، جایی است که کارآفرینان 
و متخصصان در حوزه صادرات و تجارت بین الملل گام 

بلندی را برمیدارند.
وی افزود: در دهه  گذشته ایده باشگاه سرآمدان صادراتی 
دانش بنیان با هدف ارتقای برند ملی ایران در محصولات 
با فناوری پیشرفته در سطح جهانی شکل گرفت و این 
باشگاه در سال ۱۳٩٧ به عنوان بستری برای ارزیابی و 
توانمندسازی شرکت های دانش بنیان در حوزه صادرات 

تاسیس شد.
رییس مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری با یادآوری 
اینکه گام های مستمر شــرکت های دانش بنیان در 
صادرات، آنها را در گروه هــای مختلفی قرار می دهد، 
یادآور شد: بر همین اساس شرکت ها در باشگاه شرکت 
های صادراتی دانش بنیان )IHTECC( ســتاره های 
صادراتی کسب می کنند و بهترین شرکت ها با توجه به 
شاخص های ارزیابی رتبه ۵ ستاره و دیگر شرکت ها بنا 

بر امتیاز خود رتبه های ۴، ۳ و ٢ ستاره کسب می کنند.

میرآبادی موضوع ایران ساخت بودن را از جمله معیار 
های حائز اهمیت در ارزیابی شرکت ها دانست و تصریح 
کرد: توان تولید انبــوه، دارای مجوزهای لازم کیفیت 
عملکردی، دارای تیم های تخصصی تحقیق و توسعه، 
دارای ســابقه فروش داخلی، دارای ســابقه صادراتی، 
کیفیت مطلوب از نظــر طراحی صنعتی و… از جمله 

معیار های ارزیابی شرکت های دانش بنیان است.
وی در ادامه به غربالگری ٩۶۰۰ شــرکت دانش بنیان 
اشاره و خاطرنشــان کرد: از این تعداد ٢۱۴٢ شرکت 
وارد فرایند ارزیابی رسمی شدند و ٩۵۰ شرکت در قالب 
شرکت های ۳ ، ۴ و ۵ ستاره تقسیم بندی شدند. در سال 
گذشته این عدد نصف بود و این پیشرفت حاصل تلاش 
دوستان است. رییس مرکز تعاملات بین المللی علم و 
فناوری معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری همچنین گفت: در یک سال گذشته 
حدود ۱۸ شــرکت دانش بنیان از ۳ ستاره به ۴ ستاره و 

چهار شرکت از ۴ ستاره به ۵ ستاره ارتقا یافتند.
میرآبادی خاطرنشان کرد: از تعداد ٩هزار و ۶۱۵ شرکت 
دانش بنیان هزار و ۳۱۳ شرکت در زمینه تجارت خارجی 
فعالیت داشــتند؛ به عبارت دیگر حدود هشت هزار و 
۳۰٢ شرکت معادل ۸۶ درصد شرکت های دانش بنیان 
هیچگونه فعالیت خارجی نداشــتند. براســاس اعلام 
معاونت علمی ریاست جمهوری، وی به فراوانی شرکت 
ها در سطوح مختلف، اشاره کرد و افزود: امسال در حوزه 
ماشین آلات و تجهیزات پیشرفته بیشترین فراوانی و در 
حوزه فناوری زیستی،کشاورزی و صنایع غذایی کمترین 

فراوانی را شاهد بودیم.

تسهیل مسائل گمرکی دانش بنیان ها

فعالیت۱۳۱۳شرکتدانشبنیاندرحوزهتجارتخارجی»سامانهجامعشرکتهایدانشبنیان«راهاندازیمیشود



5

I N FO@biznews. ir

www.kASBOKARNEWS. ir1402روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2986 سه شنبه اول اسفند ماه

مفقودی 
جواز  سلاح 

نوع سلاح گلوله زنی ساخت آمریکا  شماره بدنه 3198300 
کالیبر30/06 بنام امیرنظری  مدل 8تیرنیمه اتوماتیک 

ش ش103 نام پدر گنجعلی  تاریخ تولد1360 
صادر از دلفان مفقود گردید و از درجه اعتبار ساقط می باشد

مفقودی نورآباد
برگ سبز تیبا     مدل1394   بنام میرزا کرم دوستی سبزی

شماره شهربانی   99ایران  691د87 شماره موتور8205672
شــماره شاســی NAS811100F5844625 مفقود گردید و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد

مفقودی خرم آباد
برگ سبزخودرو سواری سایپا SL 131مدل 1391   بنام   وحید ویس کرمی 

شماره شهربانی 31 ایران 752 ج 85
شماره موتور 4653459

شماره شاســی    S3412291450672 مفقود گردید و از درجه 
اعتبار ساقط می باشد 

آگهی مفقودی خرم آباد
اینجانب احمد رضائی معصوم آباد مالک خودرو سواری پژو PARSTU5 مدل 1393 به  شماره 
شهربانی 23 ایران 789 م 39 وشماره بدنه NAAN11FC9EK676903 شماره  موتور  139 
B 0050144  بعلت فقدان اسناد فروش )برگ سبز و سند کمپانی(تقاضای رونوشت المثنی اسناد 
مذکور را نموده است. لذا چنانچه هرکس ادعایی در مورد خودروی مذکور داردظرف ده روز به دفتر 
حقوقی سازمان فروش شرکت ایران خودرو واقع در پیکان شهر ساختمان سمند مراجعه نماید.بدیهی 

است پس از انقضای مهلت مزبور طبق ظوابط مقرر اقدام خواهد شد. 

مفقودی  
برگ سبز سواری پژو مدل 1384 رنگ بژ- متالیک  با شماره موتور  
12484129242 و شماره شاسی 14246838  مفقود و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.            
لرستان

اصناف

امروزه آرایشــگاه هاي فاقــد پروانه 
کسب در سطح شهر فعالیت مي کنند 
و مسئولان مربوطه خواستار برخورد 
جدي با ایــن واحدها هســتند. این 
معضل بــه دلیل اســتیجاري بودن 
مجموعه هایي است که مدام تغییر مکان مي دهند و براي اخذ 

پروانه کسب اقدام نمي کنند. 
رئیس اتحادیه آرایشگران زنانه تهران در این رابطه در گفتگو با 
»کسب وکار« گفت: چند سال است مباحثي مبني بر تخلفات 
صورت گرفته در آرایشگاه هاي زنانه مطرح مي شود که درباره 
آرایشگاه هاي داراي جواز صحت ندارد و اگر تخلفي باشد شامل 

واحدهاي فاقد پروانه است. 
افسرالملوك یاسان در رابطه با نحوه دریافت جواز از اتحادیه 
آرایشگران توضیح داد: در تهران بزرگ فقط 1017 واحد جواز 
دارند. در ابتدا که افراد براي گرفتن جواز به ما مراجعه مي کنند 
باید نامه عدم سوء پیشینه، عدم اعتیاد و بهداشت فردي را براي 
ما بیاورند و سپس ما آنها را به اماکن معرفي مي کنیم. در رابطه 
با سابقه کار باید دیپلم فني و حرفه اي داشته باشند. صلاحیت 
فردي و انتظامي با اماکن است، اگر اماکن صلاح دید تشکیل 

پرونده مي دهیم. 
وي افزود: ســپس آنها را به بهداشــت و اتاق اصناف معرفي 
مي کنیم که در آنجا کلاس هاي متفاوتي براي آنها گذاشــته 
مي شود. سپس براي آنها جواز صادر مي کنیم. در طول سال 
بر آنها نظارت مي شود و بازرس هایي از سوي اتحادیه به آنجا 

مي روند و با آنها تماس داریم. 
وي با اظهار تاسف از فعالیت برخي آرایشگاه ها در واحدهاي 
مسکوني، گفت: متاســفانه برخي آرایشگرها در خانه هایشان 
کار مي کنند و ما بایــد با حکم دادســتاني ورود پیدا کنیم و 

نمي توانیم به خانه ها برویم. 
موسوي با ارائه آماري از تعداد واحدهاي صنفي غیرمجاز در 
تهران بیان داشت: در تهران حدود 7هزار واحد صنفي غیرمجاز 
داریم یعني فقط یک هشتم آرایشگاه هاي زنانه مجاز هستند. 
قانون نظام صنفي در ماده یازده بحث شناســایي واحدهاي 
صنفي غیرمجاز را بر عهده اتحادیه گذاشــته است. همکاري 

خوبي با وزارت صنعت، معدن و تجارت و اتاق اصناف داریم. 
یاســان انتقاد کرد: حدود دو سال اســت که با اماکن گشت 
مشــترك داریم. به محض اینکه مي خواهیم آن آرایشــگاه 

را پلمب کنیــم، بــه وزارت کار مي روند و خــود را به عنوان 
آموزشگاه آرایشــگري معرفي مي کنند. در حالي که حدود 5 
هزار آموزشگاه در کشور داریم و آنها باید حداقل 500 میلیون 
سرمایه گذاري کنند تا جواز آرایشگري بگیرند، ما آنها را زیر 
پوشش مي آوریم ولي نمي توانند از عهده این مساله بربیایند و 

به نام آموزشگاه، آرایشگري مي کنند و نه آموزش. 
یاســان همچنین اظهار کرد: چند سال اســت که بازرسان 
اتحادیه همراه با بازرسان اماکن به بازرسي و نظارت مشغول 

هستند و گشت مشترك دارند. 
وي درباره تفاوت قیمت ها در آرایشگاه هاي مختلف نیز تصریح 
کرد: میزان قیمت را اتــاق اصناف تهران تعییــن کرده و به 
اتحادیه ابلاغ مي کند و اتحادیــه هیچ گونه دخالتي در تعیین 
قیمت ندارد و قیمت ها براساس درجه بندي ممتاز، درجه 1 تا 
درجه سه براساس فاکتورهایي از جمله تخصص، تبحر، سابقه 

کار، متراژ و مکان ملک و تعداد صندلي تعیین مي شود. 

دريافت ارقام بالا و ميليوني آرايش عروس مورد 
تاييد اتحاديه نيست

یاســان درباره نرخ آرایش عروس اظهار داشــت: نرخ آرایش 
عروس بین آرایشگاه ها متناســب با درجه بندي آرایشگاه ها 

تعیین و اعلام مي شود. 
دریافت ارقام بــالا و میلیوني در آرایش عــروس مورد تایید 
اتحادیه نیست و چنانچه به صورت توافق بین طرفین نباشد 
و به اطلاع اتحادیه برســد موضوع پیگیري و تذکرات لازم به 

متخلف داده مي شود. 
به گفته وي، نحوه فعالیت آرایشگاه هاي زنانه به این شکل است 
که فعالیت آنها در رسته یک، دو، سه و ممتاز تعریف مي شود و 
بر همین اساس نحوه خدمات متفاوت است. این فعال صنفي 
همچنین درباره نرخ آموزش در آموزشگاه هاي آرایش زنانه نیز 
گفت: آموزش در آموزشگاه های مرتبط با اتحادیه آرایشگران 
زنانه نیســت و متولي صدور پروانه آن سازمان آموزش فني و 
حرفه اي کشور است. ما در این رابطه نمي توانیم اقدامي کنیم 

و نهاد مرتبط با آن تصمیم گیري مي کند. 

بيمه؛ مشكل جدي صنف آرايشگران
رئیس اتحادیه آرایشــگران زنانه تهران همچنین بیمه صنف 
آرایشــگران را مشــکل جدي این صنف دانســت، و افزود: 

آرایشگري از شــغل هایي است که همیشــه به دلیل نوع کار 
از نظر بهداشــتي در معرض ابتلا به انواع بیماري هاي ریوي، 
پوستي و بیماري هاي دیســک کمر و گردن و واریس و انواع 

بیماري هاي مرتبط با این شغل قرار دارد. 
به گفته وي اعضاي این صنف براي امرار معاش باید همیشه 
به طور ایســتاده خدمات ارائه دهند که این امر در درازمدت 
فیزیک بدنــي همکاران را خیلــي زودتر از افراد شــاغل در 
شــغل هاي دیگر مورد آســیب قرار مي دهد و از فعالیت باز 

مي دارد، اما بــا وجود همه این مشــکلات، اعضاي این صنف 
بیمه نیستند. 

یاســان با بیان اینکــه صنف آرایشــگري یکي از ســخت و 
زیان آورترین مشاغل اســت، اظهار کرد: آرایشگران در طول 
شبانه روز حدود 16 ساعت یکسره به صورت سرپا در خدمت 
مردم هســتند و اکثرا بعــد از مدتي از نظر جســمي به انواع 
بیماري ها مبتلا مي شوند لذا نیازمند حمایت از سوي مسئولان 

ذیربط به ویژه سازمان تامین اجتماعي هستند. 

وي افزود: بیمه صنف آرایشــگران باید در اولویت کار باشد و 
همانطور که براي اتحادیه قالیبافان بیمه تامین اجتماعي و ارائه 
تسهیلات پیش بیني شده، براي اعضاي اتحادیه آرایشگران نیز 

لحاظ شود. 
یاسان تصریح کرد: واحدهاي صنفي از امنیت شغلي برخوردار 
نیستند و با اینکه جمعیت قابل توجهي در کشور هستند اما از 
بیمه تامین اجتماعي، بازنشستگي و حمایت مالي درباره ارائه 

تسهیلات بهره مند نیستند.

 رئيس سابق اتحاديه آرايشگران زنانه تهران در گفتگو با »كسب وكار« خبر داد

يک هشتم آرايشگاه ها مجاز هستند

بــا رفــع تحریم هــا و محدودیت هــاي بین المللي، 
تهدیدهایي همچون واردات بي رویه، پیش روي اقتصاد 
کشور قرار خواهد گرفت که اگر درست مدیریت نشود، 

شوك بزرگي به اقتصاد کشور وارد مي کند. 
یکي از نگراني هاي جامعه صنفي در دوره پساتحریم، 

سیل واردات کالاهاي مصرفي و به دنبال آن نابودي تولیدات داخلي است. 
واردات بي رویه در دوران پس از تحریم مهم ترین دغدغه امروز جامعه صنعتي 
و صنفي اســت که براي رفع آن نیازمند برنامه ریزي مدون و مدیریت صحیح 
هســتیم. مدت هاســت که ســرمایه گذاران خارجي براي ورود به بازار ایران 
برنامه ریزي کرده اند و قطعا پیگیر اجراي اهداف خود در ایران خواهند بود؛ در 
این میان اصناف به ویژه صنوف تولیدي نیز بایــد با یک مدیریت یکپارچه در 

جذب سرمایه ها به سود خود تلاش کند. 
اگر جلوي واردات بي رویه گرفته نشود، بخش عمده اي از تولید کننده ها متضرر 
مي شوند، ممکن اســت تولیدات مشابه وارد کشور شــود که از نظر اقتصادي 
دیگر تولید آن در داخل کشور مقرون به صرفه نباشــد و تولید کننده داخلي 

متضرر شود. 

فقط كالاهاي سرمايه اي وارد كشور شود
باید تمهیداتي اتخاذ شود که فقط کالاهاي سرمایه اي وارد کشور شود تا سبب 
رشد اقتصادي شود و نه کالاهاي مصرفي که فلج شدن صنایع را به دنبال داشته 
باشد. سخنگوي اتاق اصناف در همین زمینه مي گوید: پساتحریم شمشیر دو 
لبه براي اصناف و تولیدکنندگان است، لذا دولت باید در شرایط پساتحریم هواي 

اصناف را داشته باشد و رویکرد وارداتي صرف را دنبال نکند. 
مجتبي صفایي از نگراني اصناف و بازاریان نسبت به دوران بعد از تحریم خبر داد 
و گفت: اگر دروازه هاي کشور رو به تجارت جهاني باز شود و دولت واردات کالا 

را آغاز کند، اصناف آسیب فراواني خواهند دید. 
وي اظهار کرد: تجربه داشتیم که در سال هاي گذشته واردات بي رویه کالاهاي 
بي کیفیت و ارزان قیمت، هم صنعت و تولید را دچار رکود و ورشکستگي کرد 
و هم به اصناف ضربه زد. صفایي با بیان اینکه نمي تــوان گفت دولت هرگونه 
واردات را ممنوع کند، یادآور شد: اگر قرار است وارداتي به کشور داشته باشیم 

باید عمدتا مواد اولیه و خام، ماشین آلات و دانش و تکنولوژي باشد. 
نایب رئیس اتاق اصناف کرمانشاه با بیان اینکه دوران پساتحریم یک شمشیر دو 
لبه براي اصناف و واحدهاي تولیدي است، خاطرنشان کرد: اگر در این دوران 
حمایت کافي از تولیدي ها و اصناف کشــور صورت گیرد، حتي مي توانند در 

بازارهاي جهاني حاضر شوند. 
به گفته صفایي وقتي که تسهیلات 26 درصدي در اختیار اصناف قرار مي گیرد، 
آنها مجبور مي شوند براي جبران هزینه ها گران فروشي کنند و این امر هزینه 
تمام شده آنها را بالا مي برد و قدرت رقابت را از اصناف مي گیرد.  وي تاکید کرد: 

دولت مي تواند با ارائه تسهیلات کم بهره به اصناف خصوصا اصناف تولیدي کمک 
کند و سرمایه در گردش مناسبي براي آنها تامین کند تا بتوانند براي حضور در 

بازارهاي جهاني قدرت رقابت داشته باشند. 

ضرورت آمادگي اصناف در دوران پساتحريم
از سوي دیگر عضو هیات رئیسه اتاق اصناف اصفهان نیز در این زمینه و در گفتگو 
با »کسب وکار« گفت: اصناف باید خود را براي دوران پساتحریم آماده کنند، چرا 

که مجبورند در فضاي تجارت جهاني رقابت کنند. 
مهدي اصولي اظهار کرد: تحریم هاي اعمال شــده در سال هاي اخیر موجب 
زیان هاي جدي در بازار کشور شــد زیرا مبادلات اقتصادي و تامین مواد اولیه 

را مختل کرد. 
وي افزود: اصناف در داخل خود به صنوف تولیدي، توزیعي، خدماتي و خدمات 
فني تقسیم  مي شوند که شــرایط تحریم بر هر کدام آثار سوء خود را گذاشته 

اســت.  این عضو هیات رئیســه اتاق اصناف اصفهان با بیان اینکه بنُکداران و 
فروشندگان بزرگ کالا در مبادلات دچار مشکلات بانکي و... شده اند، تصریح 
کرد: تحریم ها مانع ورود مواد اولیه صنایع شد که این امر از ظرفیت تولید کاست 
و به بیان بهتر در حال حاضر اصناف تولیدي و کارخانجات شهرك هاي صنعتي 

با 30 درصد توان خود کار مي کنند. 

دوران رونق گذشته بازمي گردد
اصولي یادآور شد: البته بخشي از رکود فعلي در بازار نیز به دلیل حالت رواني 

ایجاد شده درباره مذاکرات و لغو تحریم ها به وجود آمده است. 
وي در بخش دیگري از ســخنان خــود تاکید کرد: اصناف بایــد خود را براي 
دوران پســاتحریم آماده کنند، چرا که دوران رونق گذشــته باز مي گردد، اما 
به این دلیل که ایران به عنوان عضوي در ســازمان تجارت جهاني محســوب 
مي شــود شــرایط جدیدي به وجود مي آید.  خزانه دار اتاق اصناف اصفهان، 

با یــادآوري اینکه لغو تحریم ها ســیلي از کالاهاي خارجي را به ســمت بازار 
کشــور جاري مي کند، خاطرنشــان کرد: در چنین وضعیتي محدودیت هاي 
گمرکي برداشته مي شــود و باید اصناف به ویژه تولید کنندگان هوشیار باشند 
که توان رقابت را از دســت ندهند.  اصولي با اشــاره به اهمیــت بحث اقتصاد 
مقاومتي، تصریح کرد: باید در نظر داشــت که قیمت دلار هم با لغو تحریم ها 
پایین نمي آید، پس در ایــن زمینه باید اجناس و کالاهایي تولید شــود که از 
 لحاظ کیفیت، قیمت تمام شــده، خدمات نوین و... با انــواع خارجي قابلیت 

رقابت داشته باشد. 
با این تفاســیر، اگر شــرایط بازارهاي رقابتي دنیا را در نظر نگیریم، سیلي از 
کالاهاي ساخته شده خارجي روانه بازار ما مي شود و تولید زیر پاي واردات له 
خواهد شد. باید نقشه راهي تدوین شود تا بتوان در دوران پساتحریم در حوزه 
اقتصاد به درستي حرکت کرد، چرا که طي 10سال اخیر در برخي موارد با دنیا 
فاصله گرفته ایم و اگر برنامه درستي در دست نداشته باشیم، ممکن است فضاي 

مطلوب به وجود آمده را هم از دست بدهیم. 
نخســتین اتفاقي که با لغــو تحریم ها پیش روي تجارت خارجي کشــور قرار 
مي گیرد، حذف واسطه هایي است که در دوران تحریم کمک مي کردند تحریم 
را دور بزنیم و با این کار قیمت تمام شــده صادراتي یا وارداتي ما تا حد زیادي 
کاهش مي یابد. اگر شــرایط بازارهاي رقابتي دنیا را در نظر نگیریم، سیلي از 
کالاهاي ساخته شده خارجي روانه بازار ما مي شــود و تولید زیر پاي واردات 
له خواهد شد. در عین حال باید ارزهاي بلوکه شده صرف واردات مواد اولیه  و 
واسطه اي تولید شود، چرا که تولیدي در دنیاي رقابتي عرض اندام خواهد کرد 

که هم کیفیت خوب و هم قیمت مناسبي داشته باشد. 
طي یک سال اخیر بهبود فضاي کسب و کار جزو سرفصل کارها چه در بخش 
خصوصي و چه در بخش دولتي قرار گرفته اســت. توجه به ســرمایه گذاري 
مشترك و تولید باکیفیت در دوران پس از تحریم نه تنها ارزآوري و درآمد خوبي 
براي کشور خواهد داشت، بلکه دغدغه اشتغال را هم تا حد زیاد حل مي کند. 
کافي است که تکنولوژي و مواد اولیه وارد کشور شود و از آن طرف با استفاده از 
ظرفیت نیروي مناسب کالاهاي تولیدي را وارد بازار صادراتي کنیم و کمتر به 

ارز حاصل از فروش نفت که همواره در نوسان است، تکیه کنیم. 

شمشير دو لبه براي اصناف و توليدكنندگان

رقابت اصناف در فضاي تجارت جهاني
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کشاورزي

وزارت كشــاورزي روســيه از برگزاري مذاكره با وزارت جهاد كشــاورزي 
كشــورمان بــراي صــادرات گنــدم بــه ايــران خبــر داد. به گــزارش 
فارس به نقــل از تاس، الكســاندر تكاچوف، وزير كشــاورزي روســيه، در 
ســفر خود به ايــران قرار اســت بــا محمود حجتــي، وزارت كشــاورزي 
 ايران در راســتاي توافــق بــراي واردات گندم روســيه به ايــران مذاكره 

داشته باشد. 
مقامات حوزه كشاورزي روسيه ابراز اميدواري كردند كه در اين سفر توافقاتي 

درباره مبادلات 2 كشور در حوزه كشاورزي و به ويژه صادرات محصولاتي مانند 
گوشت، گندم و شكر از روسيه به ايران صورت گيرد. 

يكي ديگر از موضوعات مــورد بحث افزايش صادرات ســبزيجات از ايران به 
روسيه است. 

در كنار وزير كشاورزي روسيه، مقامات فدرال و سازمان نظارت بر محصولات 
كشاورزي اين كشور نيز در اين مذاكرات شركت خواهند كرد. 

نمايندگان دولت روســيه اعلام كرده اند كه اين كشــور خواســتار افزايش 

مبادلات خود با ايران در حوزه كشاورزي است. پيش از اين مقامات سازمان 
نظارت بر محصولات كشاورزي و دامي روسيه اعلام كرده بودند كه در نيمه 
دوم ماه جاري صادرات لبنيات و مرغ اين كشــور به ايران آغاز خواهد شــد. 
ايران نيز ميوه و ســبزيجات به روســيه صادر خواهد كرد و سازمان نظارت 
بر محصولات كشــاورزي روســيه طي هفته هاي گذشــته نام 25 شركت 
 ايراني را به فهرســت تامين كنندگان محصولات كشــاورزي موردنياز اين 

كشور وارد كرده است. 

گفتگوي دوجانبه براي صادرات گندم روسيه به ايران

بــا توجــه بــه اعــلام وزارت جهاد 
كشاورزی، مبنی بر انتشــار بيماری 
خطرناک و قرنطينه ای پانامای موز در 
برخی كشورها و مخاطرات بالای ورود 
اين بيماری به كشور، واردات ميوه موز 
از طريق تمامی گمرک ها و مبادی ورودی استان سيستان و 
بلوچستان به استثنای گمرک ميرجاوه ممنوع است. اين اقدام 
در راستای جلوگيری از آلودگی موزســتان های سيستان و 
بلوچســتان به اين بيماری صورت گرفت. اگرچه اين بيماری 
برای موزستان ها بسيار خطرناک است اما باوجود آنچه برخی 
رسانه ها و ســايت ها اعلام كرده اند، به هيچ وجه برای انسان 
خطری ندارد. در چند روز گذشــته برخی از رســانه ها اعلام 
كردند اين بيماری می تواند باعث مرگ انسان شود كه به گفته 

كارشناسان بيشتر يک توهم است تا يک هشدار پزشكی. 

5 هزار هکتار از اراضی کشاورزی استان به کشت 
موز اختصاص دارد

غلامحســين تيموری، مدير حفــظ نباتات ســازمان جهاد 
كشاورزی استان سيستان و بلوچستان، در گفتگو با »كسب 
وكار« گفت: بيمــاری پانامای موز كــه از جمله بيماری های 
قديمی موزستان به شــمار می رود، در چندين كشور دوباره 
شيوع پيدا كرده است . وی بيان كرد: اين بيماری هيچ تاثيری 
بر ميوه موز ندارد و تنها به درخت موز آســيب می رســاند. 
به همين دليل اين بيماری هيچ خطری برای انســان ندارد. 
وی درباره خطر بيماری پانامای موز برای انسان، گفت: برخی 
سايت ها شايعاتی را منتشر كردند اما بايد بگوييم كه همگی 

بی اساس اند و هيچ خطری مردم را تهديد نمی كند و اگر واردات 
موز از مرزهای سيســتان و بلوچســتان ممنوع شد، به خاطر 
جلوگيری از شيوع اين بيماری در موزستان های استان بوده 
است. وی گفت: اين قارچ حتی روی ميوه موز هم وجود ندارد 
و تنها روی ساقه و شاخ و برگ درخت ديده می شود ولی چون 
ممكن اســت به همراه موزهای وارداتی شاخ و برگی هم وارد 
كشور شود، اين اقدام پيشــگيرانه صورت گرفته است. مدير 
حفظ نباتات سيســتان و بلوچســتان در ادامه گفت: 5 هزار 
هكتار از اراضی كشاورزی استان به كشت موز اختصاص دارد 
كه تقريبا 95 درصد كل ســطح زير كشــت موز كشور است. 
وی موز را مهم ترين محصول اين استان دانست و اضافه كرد: 
موزهای اســتان سيستان و بلوچســتان اگرچه از نظر طول، 
نســبت به موزهای خارجی كوتاه ترند اما از نظر عطر و طعم، 
قابل مقايسه با محصولات خارجی نيستند. وی علت كيفيت 
بالای موز سيستان و بلوچستان را استفاده كمتر از كودهای 
شــيميايی عنوان كرد و گفت: كشــت ما به صورت ارگانيک 
صورت می گيرد . وی ظرفيت كشــت موز در استان را بسيار 
بيشتر از مقدار فعلی دانست و افزود: سازمان جهاد كشاورزی 
اســتان برنامه هايی برای افزايش كشت اين محصول در نظر 

دارد كه به زودی اجرايی خواهد شد. 

ممنوعیت واردات تاثیری بر قیمت موز نمی گذارد
وی درباره ممنوعيت واردات موز گفت: به طور كلی سالانه 400 
تا 500 هزار تن موز به كشور وارد می شود كه تنها 1000تن 
آن از طريق سيستان وارد می شد يعنی چيزی حدود 25صدم 
درصد. اين مقدار بسيار ناچيز است، به همين دليل تاثيری بر 

بازار فروش موز در كشور نخواهد داشت؛ ضمن اين كه واردات 
موز حتی از كشورهای درگير آلودگی همچنان از مرزهای ديگر 
انجام می شود و تنها به دليل همجواری موزستان های استان با 
پاكستان، موقتا از اين مرزها واردات صورت نمی گيرد؛ بنابراين 

كاهش واردات نمی تواند دستاويزی برای فروشندگان در جهت 
افزايش قيمت باشد. به نظر می رسد اين اقدام وزارت كشاورزی 
در راستای ممنوعيت واردات موز از جمله اقداماتی است كه 
در گذشته سابقه چندانی نداشته است زيرا در كشور ما معمولا 

بعد از وقوع خسارت ها، تازه مسئولان به خود می آيند و سعی 
در جبران خسارت ها دارند. باشد كه اينگونه دورانديشی ها در 
همه زمينه های كشــاورزی به خصوص سيب زمينی و خرما و 

گوجه فرنگی و... نيز صورت بپذيرد.

مدیر حفظ نباتات استان سیستان و بلوچستان به »کسب وکار« گفت

ممنوعیت واردات برای حمایت از موزستان ها

آبياري اراضي كشاورزي با استفاده از پساب هاي خام يا تصفيه شــده صنعتي و فاضلاب به دليل كمبود 
آب و خشكسالي ها، چالشي اســت كه سال ها مردم و مسئولان كشــور را با دغدغه ها و مشكلاتي روبه رو 
كرده اســت. به گزارش ايرنا، آبياري زمين هاي كشاورزي با فاضلاب خام و پســماندهاي آلوده معضلي 
اســت كه پيامدها و عوارض متعددي دارد كه نه تنها ســلامت مردم را به دليل توليــد محصولات آلوده 

تهديد مي كند، بلكه كيفيت خاک را نيز تحت تاثير منفــي قرار مي دهد. تهديد آب هاي زيرزميني، خاک 
و زمين هاي كشاورزي از جمله مســائل و چالش هاي زيست محيطی و بهداشــتي است كه كم وبيش به 
واســطه رعايت نكردن نكات اصولي و ضرورت هاي كشــت و زرع بعضا در برخي نقاط مشاهده مي شود. 
يک كارشــناس بهداشــت محيط در چهارمحال و بختياري گفت: بايد توجه داشــت كه شرط استفاده 

موفقيت آميز از فاضلاب و پســاب در كشــاورزي، در نظر گرفتن اثرات آن بر محيط زيست ، محصولات 
كشاورزي، بهداشــت و تندرســتي انسان هاســت. حميد كياني اظهار داشــت: در صورتي كه شروط 
 استفاده از پســاب ها اعم از پســاب فاضلاب و صنعتي رعايت نشود، آســيب هاي جدي ای به طبيعت و 

جوامع انساني وارد مي شود. 

اما  و  اگرهاي آبياري  اراضی كشاورزي با پساب ها

135 نفــر در كشــور ما 
بــه صــادرات دام زنــده 
مشغول هستند كه استان 
خوزســتان با بيش ترين 
تعداد صادركننده در صدر 
آنها قرار دارد. درحال حاضر 4 ميليون راس دام زنده 
مازاد در كشــور وجود دارد كه نيازمند بازار فروش 

هستند. 
همچنين بــرای به روزكــردن صنعــت دامداري 
كشــور و قرار گرفتن در رديف 7 قدرت توليد دام 
ســبک، به 3 ميليارد دلار سرمايه نيازمند هستيم 
كه با توجــه به وضعيت موجــود و ركود عميق در 
حوزه دام سبک به دليل شــرايط اقتصادي توليد 
موجود، تنها راه خروج از ركود، صادرات و توســعه 
آن اســت. اين بخش نيازمند توجه ويــژه وزير و 
 معاونت امور دام اســت تا باعث رونــق اقتصادي 

در كشور شود. 

ورود افــراد غیرمتخصــص در بخش 
صادرات

در جلســه اي كه دكتر خلــج، رئيس ســازمان 
دامپزشــكي كشــور بــا صادركنندگان اســتان 
خوزســتان داشــت، ابتدا پوريان، رئيس مجمع 
ملــي صادر كننــدگان دام ايــران درخصــوص 
مشــكلاتي كه صادرات دام با آن مواجه اســت، 
گفــت: در بحث صــادرات شــاهد قرنطينه هاي 
طولاني مدت در بخش دام سبک و سنگين هستيم 
كه هزينه هــاي بالايي براي صادر كننــده دارد و 
 همين موضوع سبب شــده كه صرفه اقتصادي و

 رقابتي براي بازرگانان بخش دام نداشــته باشد. 
همچنين درخصــوص برگه هاي درخواســت از 
كشورهاي مقصد نيز ، بايد منتظر برگه درخواست 
يک ماهه از كشور مقصد باشيم تا بتوانيم صادرات 
را شــروع كنيم. پوريــان درخصــوص دام ماده 
غيرمولد يا خذفي كه بخش بزرگــي از دام مازاد 
را تشكيل مي دهد، بيان كرد: صادرات اين نوع دام 
نيازمند اجازه از دامپزشــكي است. وي ورود افراد 
غيرمتخصــص در بخش صادرات را از مشــكلات 

صادركنندگان دانست.

دامپزشکي استان صاحب اختیار تمام 
امور صادرات شد

پس از ارائه اين گزارش دكتر خلج، مديركل سازمان 
دامپزشكي كشور، ضمن تشــكر از صادركنندگان 
به عنوان فعــالان اقتصادي و كســاني كه زحمت 
اصلي و نهايي را مي كشند، گفت: بايد حمايت جدي 
و اساســي از اين بخش صورت گيــرد و اين همان 

سياست سازمان دامپزشكي است. وي درخصوص 
مدت زمان قرنطينه دام ســنگين و ســبک گفت: 
اگر سازمان دامپزشــكي كشور مقصد، مدت زمان 
قرنطينه را تعيين كند، مــا طبق آن عمل خواهيم 
كرد. درخصوص برگه درخواست كشور مقصد، ما 
به چنين چيزي نياز نداريــم و تنها برگه قرنطينه 
براي دامپزشكي مهم اســت. وي درمورد دام ماده 

غيرمولد و خذفي گفت: دامپزشــكي استان خود 
صاحب اختيار است و نيازي به اجازه از دامپزشكي 

كل كشور نيست.
 خلج در ادامه بيان كرد: اگر گله اي قبلا پلاک كوبي 
و شناسايي شــده اســت، جهت صادرات نيازمند 
قرنطينه نيســت و فقط وضعيت ظاهــري آن بايد 
توسط دامپزشــكي قبل از صدور بررسي شود. خلج 

درخصوص صادرات به عراق نيز گفت: درصورتي كه 
قراردادهايــي ميان  شــهر هاي مــرزي مثل اقليم 
كردستان، ميسان و بقيه شهرها انجام شود، دامپزشكي 
ملزم به اجراي آن اســت، چراكه به تسهيل صادرات 
كمک مي كنــد و ما از آن حمايــت مي كنيم.  دكتر 
خلج درخصوص صادرات گوســاله بــه عراق گفت: 
اگر صادركننــده اي مجوزي بيــاورد مبني بر اينكه 

نياز به قرنطينه نيســت، بدون قرنطينه ظرف مدت 
2 روز بعد از بررســي دام ها و وضعيــت ظاهري آنها 
مي تواند اجازه صادرات را دريافت كند. رئيس سازمان 
دامپزشكي كشور در اين جلسه به دكتر كناركوهي، 
رئيس سازمان دامپزشكی استان خوزستان اختيار 
 كامل داد تا در امر صادرات و توســعه آن در استان، 

تصميم گيري كند. 

»کسب وکار«  گزارش مي دهد

قرنطینه هاي طولاني مدت، مانع صادرات  دام 
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استان ها

پریسا گوران دبیر مسابقات ملی مهارت اداره 
کل آموزش فنی و حرفه ای مازندران خبر داد
کســب مدال طلا کارن قربانی 
نخبه مهارتی مازندران در بیست 
و یکمین دوره از مسابقات ملی 
مهارت رشته تاسیسات الکتریکی 

به میزبانی خراسان شمالی
 به گزارش روابط عمومــی اداره کل آموزش فنی و 
حرفه ای مازندران ، پریسا گوران دبیر مسابقات ملی 
مهارت این اداره کل گفــت: فراهم نمودن فرصت 
مناســب جهت رقابت ســالم بین جوانان کشور 
از جمله اهــداف برگزاری مســابقات ملی مهارت 
ازســوی ســازمان آموزش فنی وحرفه ای کشور 
بوده و برگزیدگان کشوری مسابقات ملی مهارت 
علاوه بر دریافت جایزه ، مدال و لوح یادبود و شرکت 
درمسابقات جهانی ، با احرازعضویت در بنیاد نخبگان 
کشور، از امتیازات خاص نخبگان نیز برخوردار مي 
شوند . وی افزود: در آیین اختتامیه بیست و یکمین 
دوره مســابقات ملی مهارت در رشــته تاسیسات 
الکتریکی که به میزبانی استان خراسان شمالی و 
شهرستان جاجرم برگزار شــد، بیان داشت: کارن 
قربانی کارآموز مهارت آموختــه اداره کل آموزش 
فنی و حرفه ای مازندران از مرکــز آموزش فنی و 
حرفه ای 22 بهمن ســاری  موفق به کسب مدال 
طلا کشوری شد. وی اظهارداشت: آیین اختتامیه 
بیست و یکمین دوره مسابقات ملی مهارت در رشته 
تاسیســات الکتریکی به میزبانی استان خراسان 
شمالی و شهرســتان جاجرم با حضور مسئولین 
کشوری ، استانی و شهرستانی برگزار و نفرات برتر در 

رشته تاسیسات الکتریکی معرفی شدند.
دبیر مســابقات ملی مهارت این اداره کل گفت: 
تعداد 19 نفر از نخبگان مهارتی کشور در رشته 
تأسیسات الکتریکی با برتری در مرحله شهرستانی 
و استانی به این مرحله از مسابقات راه یافتند که 15 
نفر از آنان طی روزهای سه شنبه 24 وچهارشنبه 
25  بهمن ماه جاری در قالب تیم های تک نفره به 
میزبانی اداره کل آموزش فنی و حرفه ای خراسان 
شمالی در محل مجتمع آلومینای جاجرم با هم به 
رقابت پرداختند.  وی ادامه داد: پس از ارزیابی از 
سوی هیات داوران؛ کارن قربانی نخبه مهارتی از 
اداره کل آموزش فنی و حرفه ای استان مازندران 
بعنوان نفر اول در این دوره از مسابقات مدال طلا 
را بر گــردن خود آویخت، همچنیــن نفربرتر به 
مسابقات جهانی در کشور فرانسه شهر لیون، اعزام 
خواهد شد. گفتنی است: حامد قنبری مربی برق 
اداره کل آموزش فنی و حرفه ای مازندران از مرکز 
آموزش فنی و حرفه ای 22 بهمن ساری بعنوان 
مدیر رشته تاسیســات الکتریکی در این دوره از 

مسابقات حضور داشتند.

مدیرعامل آبفای استان اصفهان خبرداد؛
لایروبــی بیــش از ۳هــزار و 
۱۶۱کیلومتر از شبکه فاضلاب 

در استان اصفهان
  مدیرعامل آبفای اســتان اصفهان گفت:در9ماهه 
سال جاری ۳ هزار و 1۶1 کیلومتر شستشو و لایروبی 
شبکه فاضلاب در سطح استان اصفهان انجام گرفت 
که بیانگر تحقق 115 درصدی برنامه شستشــوی 
و لایروبی شبکه فاضلاب در این استان بوده است. 
حســین اکبریان با اشاره به پاک ســازی شبکه و 
کنترل پس زدگی فاضلاب گفت: طبــق برنامه از 
قبل تدوین شده مقرر گردید، که در سال جاری 2 
هزارو ۷۸۰ کیلومتر از شبکه فاضلاب در شهرهای 
استان لایروبی و شستشو شوند که خوشبختانه در 
9 ماهه ســال جاری ، بیش از ۳هزارو 1۶1کیلومتر 
از شــبکه جمع آوری فاضلاب در شهرهای استان 
موردلایروبی و شستشو قرار گرفت. وی با بیان اینکه 
شستشو و لایروبی شبکه های جمع آوری فاضلاب 
با هدف حفظ بهداشت محیط، کنترل پس زدگی 
فاضلاب و رفاه حال شهروندان عملیاتی می شود، 
اظهار داشت: سعی شده در شــهرهایی که درصد 
بالایی از مردم تحت پوشش شــبکه فاضلاب قرار 
دارند لایروبی و شستشوی شــبکه فاضلاب انجام 
گیرد تا وقوع حوادث شــبکه فاضلاب نیز کاهش 
یابد . اکبریان افزود: اقداماتی همچون وصل نکردن 
آب باران به شبکه جمع آوری فاضلاب، جلوگیری از 
ریختن زباله، نخاله، مواد نفتی، اسیدی و چربی های 
ناشی از پخت وپز رستوران ها، واحدهای صنعتی، به 
داخل شبکه و درون منهول های فاضلاب از اصول 

بهره برداری درست از شبکه فاضلاب شهری است.
مدیرعامل شــرکت آبفــای اســتان اصفهان از 
مشــترکین خواســت تا با رعایت اصول مانع از 
گرفتگی شبکه و پس زدگی فاضلاب به منزل خود 
و دیگر شهروندان شوند، همچنین رعایت اصول 
باعث جلوگیری از وقوع حادثه و تحمیل خسارت 

به تأسیسات فاضلاب می شود

خبر

مدیرکل فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی مازندران گفت: 
مجتمع فرهنگی و هنری 
در شــهرهای چمســتان 
وبلده از توابع شهرســتان 

نور احداث می شود.
 احســان آهنگر در گفت گو با خبرنگاران با توجه 
به اهمیت تقویــت زیرســاخت های فرهنگی در 
شهرستان ها گفت: در پی انعقاد تفاهم نامه ی اداره 
کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی اســتان مازندران با 
رئیس سازمان سینمایی کشــور مقرر شد ساخت 
سینما در شهرســتان نور در سال 14۰۳ با حضور 
رئیس جمهور در سفر دور دوم به استان مازندران 
در دستور کار قرار بگیرد و جزو مصوبات فرهنگی 

این سفر باشد.
وی در ادامــه افزود: پیشــینه تاریخی و ســبقه 
درخشــان فرهنگــی شهرســتان نور ایــن مهم 
را می طلبد کــه احداث مجتمــع فرهنگی هنری 
در دو بخش چمســتان و بلــده در دســتور کار 

قرار بگیرد و مصوبه ســفر شــما به شهرستان نور 
باشــد چرا که این دو بخش با توجه به وســعت و 
گستردگی شــأن از داشتن یک ســالن در خور و 

مناســب فرهنگی و هنری بی بهره هستند. آهنگر 
تصریح: زمین بــرای احداث این مجتمع توســط 
شهرداری های چمســتان و بلده تأمین اهدا شده 

 اســت و برای ســاخت مشــارکتی اعلام آمادگی 
کردند.

این مسؤول تصریح کرد: نظر به اهمیت گسترش و 
تقویت زیرساخت های فرهنگی و بضاعت محدود 
دولت در زمینه ساخت مراکز این چنینی در استان، 
مصوب شــود کلیه مجتمع های تجاری که توسط 
شــرکت های خصوصی ساخته می شــوند، ملزم 
به تهیه پیوست فرهنگی شــوند تا شاهد ساخت 
سالن های ســینمایی و آمفی تئاترها باشیم تا فتح 
بابی برای گسترش زیرساخت های فرهنگی در کل 

استان باشد.
وی گفت: در سفر شهرستانی اســتاندار مازندران 
مصوب شــد تا برای احداث مجتمع های فرهنگی 
در بلده و چمســتان 2۰ میلیارد ریــال اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اســلامی اســتان مازندران، 2۰ 
میلیارد ریال از ســوی شــهرداری و 1۰ میلیارد 
ریال نیــز از ســوی اســتانداری برای هــر کدام 
از این مجتمع هــا اختصاص یابــد و از آنجایی که 
بهره بردار این مجتمع ها شــهرداری ها هســتند 
 مابقــی هزینه نیــز توســط دو شــهرداری بلده 

و چمستان تأمین شود.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی مازندران:

مجتمع فرهنگی در ۲ شهر نور احداث می شود

مدیرکل راه و شهرسازی ایلام؛
۲۶ طرح تولیدی و خدماتی در 

ایلام تصویب شد   
 ایلام- مدیــرکل راه و شهرســازی ایلام از 
تصویب 2۶ طرح تولیدی و خدماتی در جلسه 
کارگروه زیربنایی، توسعه روستایی، عشایری 
و آمایش ســرزمین و محیط زیســت استان 

خبر داد.
فرشــاد دوســتی در ایــن کارگــروه اظهار 
داشت: در جلســه امروز از مجموع ۳1 طرح 
ارایه شــده، 2۶ طــرح تصویب، بــا ۳ طرح 
 مخالفت و 2 طــرح نیز از دســتور کار خارج

 شد.
اســتاندار ایلام در این نشســت گفت: برای 
اخذ مجوز واحد های تولیــدی )دامپروری، 
صنعتی(  و یا راه انــدازی واحد های خدماتی، 
دفترچــه تهیه شــده کــه حرائــم تمامی 
 دســتگاه ها در آن ذکر شــده بایــد تحویل 

متقاضی شود.
حسن بهرام نیا ضمن تاکید بر حذف بروکراسی 
اداری برای حمایت از تولید و سرمایه گذاری، 
اضافه کــرد: مدیرکل صمت اســتان ناظر بر 
تدوین دفترچه حرائم دســتگاه های اجرایی 
است که مقرر شــده  ظرف 2 هفته تدوین و 

ارایه شود.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی 
استان اردبیل عنوان کرد:

پیشرفت فیزیکی بالای 50 درصدی 
روشنایی معابر نواحی صنعتی رضی و 
مشگین شهر در کمتر از ۱0 روز کاری

مدیرعامل شــرکت شــهرک های صنعتی 
اســتان اردبیل از پیشــرفت فیزیکی بالای 
5۰ درصــدی اجرای پروژه روشــنایی معابر 
نواحــی صنعتی رضی و مشــگین شــهر در 
 کمتــر از 1۰ روز از آغــاز کلنــگ زنــی آن 

خبر داد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی شــرکت 
شهرک های صنعتی اســتان اردبیل، هاشم 
علایی در جریــان بازدیــد از ناحیه صنعتی 
 مشگین شــهر اظهــار داشــت: بــا توجه به

 آغاز عملیــات کلنگ زنی روشــنایی معابر 
نواحــی صنعتی رضــی و مشگین شــهر در 
دهه مبــارک فجر، خوشــبختانه در کمتر از 
1۰ روز از آغــاز عملیات اجرایی آن، شــاهد 
خرید تجهیزات و شروع تیرگذاری روشنایی 
معابــر ایــن دو ناحیــه صنعتی هســتیم 
که ایــن موضوع نمــود کامــل کار و تلاش 
 جهادی در شــرکت شــهرک های صنعتی

 استان دارد. 
وی ادامه داد: این پروژه با اعتباری بالغ بر ۷۰ 
میلیارد ریال انجام خواهد داشــت که اجرای 
آن تا پایان ســال جاری و طی یــک ماه آتی 
تکمیل و در اختیار واحدهــای تولیدی قرار 

داده خواهد شد.
مدیرعامل شــرکت شــهرک های صنعتی 
استان اردبیل از نقش بسیار مهم این شرکت 
در جــذب و حمایت از ســرمایه گذاران خبر 
داد و افــزود: 2۰ شــهرک  و ناحیه صنعتی با 
 مجموع مساحت 14۰۰ هکتار به عنوان مراکز 
تولید و اشــتغال اســتان اردبیل محســوب 
می شــوند که تــلاش می شــود بــا تامین 
زیرســاخت ها و بــا اســتفاده از تمامــی 
ظرفیت هــای ممکــن، زمینه هــای حضور 
 ســرمایه گــذاران در اســتان تســریع و 

فراهم شود.
علایی در پایان یادآور شد: حضور و مشارکت 
 حداکثری در انتخابات، یک وظیفه شرعی و 
همگانی اســت که در این راســتا، واحدهای 
تولیدی اســتان نیز همگام با سراســر کشور 
در انتخابات 11 اســفند ماه مجلس شورای 
اســلامی و خبرگان رهبــری حضوری فعال 
و پرشــور خواهند داشــت تا ضمــن خنثی 
ســازی دسیســه های دشــمن، در تصمیم 
 گیری هــای کلان و تعییــن سرنوشــت 

خود نیز سهیم باشند.

اخبار

ســمنان . تبیانیان . مدیرکل اوقاف و امور خیریه 
اســتان ســمنان گفت: انتخابات مظهــر اراده و 
خواســت مردم و بزرگ ترین مانور قدرت ملی در 

کشور است.
به گزارش ســتاد راهبردی اطلاع رسانی وقف در 
استان سمنان، حجت الاسلام والمسلمین ستار 
علیزاده در جلسه شورای اداری اداری کل اوقاف 
و امور خیریه استان سمنان ضمن تشکر از حضور 
آگاهانه و مومنانه مــردم در 22 بهمن که موجب 
رضایت ولی خدا و خوشحالی جبهه دینی و انقلابی 
و آزاداندیش سراسر دنیا و بستن دهان پرکینه و 
بغض دشمنان ایران اسلامی و انقلابی شد، اظهار 
کرد: یکی از مهم تریــن عرصه های نقش آفرینی 
مردم در نظام جمهوری اسلامی ایران، شرکت در 
انتخابات و واگذاری امور در حوزه های مختلف از 
جمله قانونگذاری، امور اجرایی و مسائل حاکمیتی 

به منتخب مردم است.
وی افزود: دشمنان همواره چشم طمع به داشته 
ها و منابع ما داشته اند ولی مردمان بصیر و انقلابی 

کشورمان به هیچ وجه به یاوه گویی های دشمنان 
توجهی نکرده و همیشه نقشه های آنها را نقش بر 

آب کرده اند.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان سمنان تصریح 
کرد: با توجه به تاکیدات مکرر مقام معظم رهبری 
مدظله العالی مبنی بر لزوم حضور حداکثری مردم 
در انتخابات یازدهم اسفند ماه، همه وظیفه داریم 
در حوزه جهاد تبیین با محوریت انتخابات به میدان 
آمده و مردم را تشویق کنیم تا در این مانور قدرت 

شرکت مقتدرانه داشته باشند.
وی تاکید کرد: قطعاً مردم این بــار نیز همچون 
دفعات قبل با اقتدار پــای صندوق های رای رفته 
و مشت محکمی بر دهان مســتکبرین جهانی و 
بدخواهان کشور عزیزمان زده و برگ زرین دیگری 

در تاریخ این مرز و بوم ثبت و ضبط نمایند. 
حجت الاسلام والمســلمین علیزاده عنوان کرد: 
تاثیر حضور گسترده مردم پای صندوق های رای 
علاوه بر تاثیرات سیاســی بین المللی و شکسته 
دشــمنان خارجی و عوامل خودفروخته آنها در 

داخل کشور، باعث تشکیل مجلسی قوی و مقتدر 
خواهد شد چنین مجلسی است که می تواند نسبت 
به رفع مشکلات معیشتی مردم اقدام نموده و به 

جایگاه مد نظر امامین انقلاب برسد.
وی با تاکید بر لزوم برنامــه ریزی و تاکید بر ادامه 
برگزاری جلسات بصیرتی برای اقشار مختلف مردم 
با موضوع انتخابات در بقاع متبرکه اظهار کرد: بعد 
از تشکیل ستاد گفتمان انقلاب اسلامی اداره کل 
اوقاف  با موضوع انتخابات، با همت همکاران ما در 
ادارات اوقاف و اعضای هیئــت امنای امامزادگان 
سطح استان تا کنون بیش از 4۰ جلسه بصیرتی 
و جهــاد تبین با حضــور اصنــاف مختلف مردم 
بویژه جوانان درحوزه انتخابــات در بقاع متبرکه 
و حرمهای مطهر امامزادگان در سراســر استان 

برگزار شده است. 
مدیر کل اوقاف و امور خیریه اســتان سمنان در 
پایان خاطرنشــان کرد: اداره کل اوقــاف و امور 
خیریه استان سمنان، واحدهای تابعه شهرستانی 
و هیئت امنای امامزادگان در راســتای کمک به 

ستاد انتخابات در برگزاری انتخابات سالم و رقابتی 
مورد نظر رهبر معظم انقلاب اســلامی آمادگی 

کامل دارد. 
لازم به ذکر اســت ســتاد تبیین گفتمان انقلاب 
اسلامی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان سمنان 
از اواخر دی ماه و پس از سخنرانی استاندار سمنان 
در جمع هیئت امنای بقاع متبرکه ســطح استان 
در شبستان اعظم حرم مطهر حضرت یحیی بن 
موسی علیه السلام ســمنان به ریاست مدیر کل 
اوقاف و امور خیریه اســتان ســمنان، جانشینی 
معاون فرهنگی و اجتماعی و دبیری روابط عمومی 
و اطلاع رسانی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان 

سمنان آغاز به کار کرده است.

   ایلام- سرپرست اداره کل استاندارد استان ایلام گفت: 
طی دو سال گذشته تاکنون ۶ مورد گواهی حد مجاز 
آلاینده  برای محصولات کشــاورزی در استان صادر 

شده است.
یادگار محمدی روز شنبه اظهار داشت: همچنین در 

این مدت پنج هزار و ۳۰۰ مورد بازرسی و نمونه برداری 
از واحدهای تولیدی و مراکز عرضه اســتان از ابتدای 
سال جاری تا کنون انجام شده اســت. وی افزود: در 
طول این مدت، 19۷ مورد نمونه برداری از بازار، 1۶۳ 
مورد بازنگری اســتاندارد ملی، 1۶ هزار و ۶۸ ساعت 

آموزش، 2۶ مورد صدور پروانه کاربرد علامت استاندارد 
و هزار و 14۸ مورد بازرســی از نازل های سوخت مایع 
در استان انجام شده اســت. سرپرست اداره استاندارد 
ایلام با اشاره به عملکرد این اداره کل از ابتدای دولت 
سیزدهم تا کنون، گفت: 14 هزار و ۶1۸ مورد بازرسی و 

نمونه برداری از واحدهای تولیدی و مراکز عرضه استان 
از ابتدای دولت سیزدهم تا کنون انجام شده است.

روح اله عبدالعلی زاده – تبریز ؛ استاندار آذربایجان 
شرقی با بیان اینکه تامین مســکن مردم با کت و 
شلوار و پشت میزنشــینی ممکن نیست، گفت: 
مدیران حوزه مســکن باید به صورت میدانی وارد 

گود شوند.
مالک رحمتی در جلســه شورای عالی مسکن که 
به شکل وبیناری و با حضور رییس جمهور برگزار 
شد، افزود: اهمیت مسکن باید برای همه اعضای 

شورای مسکن نهادینه شود. وی با بیان اینکه باید 
سهم مسکن را در اقتصاد درک کنیم، اضافه کرد: 
باید توجه کنیم قسمت عمده ای از درآمد خانوارها 

صرف مسکن، اعم از خرید و اجاره می شود.
رحمتی ادامه داد: مدیران اســتانی باید این نکته 
را درک کنند که  اگر دنبــال آرامش و رفاه جامعه 
هستیم، عنصر اصلی در تحقق آن، تسهیل فرآیند 
تامین مســکن مردم عزیز اســت. وی بیان کرد: 
صاحبخانه کردن مردم و لو با تســهیلات بانکی، 

کمک بزرگی به بهبود معیشت آنان است.
استاندار آذربایجان شرقی با اشاره به اینکه جلسه 
بعدی شورای مســکن اســتان را در شهر جدید 
سهند به عنوان بســتر اصلی اجرای طرح نهضت 
ملی مسکن  برگزار می کنیم، افزود: در استان هیچ 
جلسه ای مهم تر از مسکن نداریم و نمی پذیریم که 

غیر از شخص مدیرکل نهاد مربوطه، کس دیگری 
در آن حضور داشته باشد. رحمتی با اشاره به اینکه 
برنامه ریزی برای افتتاح طرح در افق سال 14۰۶ 
برای ما قابل قبول نیست، اضافه کرد: استاندارد و 
برنامه زمانبندی شده برای طرح های حوزه مسکن 
باید توســط اداره کل راه و شهرسازی آذربایجان 
شرقی، تهیه و نظارت شــود. وی با تاکید بر اینکه 
هر طرحی در حوزه مسکن باید برنامه زمانبندی 
داشته باشد و بر طبق آن پیش برود، ادامه داد: در 
موضوع تامین مسکن کارکنان دانشگاه ها نیز باید 

از ظرفیت خودشان استفاده شود.
استاندار آذربایجان شــرقی تاکید کرد: هر گونه 
اقدام در حوزه مسکن باید منتج به نتیجه باشد و با 
برگزاری هر جلسه، با اتخاذ تصمیمات شفاف، یکی 
دو مشکل این حوزه راهبردی، حل و فصل و اجرایی 

شود. رحمتی با تاکید بر لزوم پرهیز از دولتی کردن 
حوزه مســکن توضیح داد: بخش خصوصی باید 
متولی این حوزه باشد. وی با اشاره به اینکه موضوع 
جوانی جمعیت نیز بسیار حساس است، گفت: در 
طراحی مجتمع های مسکونی تحت هر عنوانی، 
ابتدا باید برای تامین زیرساخت ها امکان سنجی و 

تدابیر لازم را اتخاذ کرد.
رحمتی با بیان اینکه نگاه بلندمدت در حوزه مسکن 
نیز با رویکرد حداقل 1۰ ساله اعمال شود، افزود: در 
شرایط کنونی، ظرفیت خوبی برای تسریع در طرح 
های ساخت مســکن از راه پیگیری جدی قانون 
مولدسازی حهت تامین هزینه های زیرساخت های 
مورد نیاز موجود است. وی تاکید کرد: در لین راستا 
باید از املاک در اختیار دســتگاه ها برای تکمیل 

طرح های حوزه مسکن استفاده شود

مدیرعامل شــرکت توســعه مجتمع های ســیاحتی، فرهنگی و 
ورزشــی ســپاهان شــهرداری اصفهان از پیشــرفت ۸۰درصدی 
عملیات عمرانــی، زیباســازی و توســعه زیرســاختی مجموعه 
تفریحــی و ورزشــی بولینــگ صفــه خبــر داد و گفــت: ایــن 
 مجموعــه در آســتانه نــوروز 14۰۳ میزبــان علاقمنــدان 

خواهد بود.
به گزارش اداره ارتباطات رسانه ای شهرداری اصفهان، سعید ساکت 
با اعلام ایــن خبر گفت: مجموعه تفریحی و ورزشــی بولینگ صفه 
پس از گذشت حدود 1۰ سال که از زمان تاســیس آن می گذرد با 
چالش های مختلف محیطی و زیرساختی مواجه شده بود و لذا مقرر 
شد تا با تمرکز بر برگزاری مســابقات ورزشی بین المللی و در سطح 

استانداردهای جهانی، نسبت به طراحی و اجرای عملیات محیطی و 
زیرساختی این مجموعه اقدام شود.

او افزود: در حــال حاضر با گذشــت بیــش از یک مــاه از اجرای 
این پــروژه، بیــش از ۸۰ درصــد از مراحــل مختلــف اجرایی، 
زیرســاختی و عمرانی آن طی شــده اســت و می توانیم با افتتاح 
 آن میزبــان مســابقات ورزشــی بین المللــی و گردشــگران 

باشیم.
مدیرعامل شرکت توسعه مجتمع های سیاحتی، فرهنگی و ورزشی 
سپاهان شهرداری اصفهان با اعلام اینکه بولینگ صفه در سال آینده 
با طراحی جدیدی میزبان گردشگران خواهد بود، خاطرنشان کرد: 
مجموعه بازیکده از جمله بخش هایی است که در طراحی جدید به 
این مجموعه ورزشی اضافه شده و علاقه مندان به بازی های مجازی 

می توانند با مراجعه به آن اوقات خوشی را برای خود رقم بزنند.

مدیر کل اوقاف سمنان:

انتخابات بزرگترین مانور قدرت ملی است

سرپرست اداره استاندارد ایلام خبر داد؛

صدور ۶ مورد گواهی حد مجاز آلاینده  برای محصولات کشاورزی در ایلام

استاندار آذربایجان شرقی:

تامین مسکن مردم با کت و شلوار ممکن نیست

مدیرعامل شرکت توسعه مجتمع های سیاحتی، فرهنگی و ورزشی سپاهان شهرداری اصفهان خبر داد:

پیشرفت ۸۰ درصدی عملیات  عمرانی و زیباسازی در بولینگ مجتمع گردشگری صفه

استان ها
News kasbokar@gmail.com
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

باشگاه 99
پادشــاه يك كشــور بزرگ از زندگي خود 
راضي نبود اما علت  آن را نمي دانست. روزي 
پادشــاه در كاخ خود گــردش مي كرد كه 
صداي آوازي را شنيد. پادشاه به دنبال صدا 
رفت و آشــپزي را ديد كه در صورتش برق 

سعادت و شادي ديده مي شد. 
پادشاه بسيار تعجب كرد و از آشپز پرسيد: 
چرا اينقدر شاد هستي؟ آشپز جواب داد: قربان، من فقط يك آشپز هستم اما 
تلاش مي كنم تا همسر و بچه ام را شاد كنم. ما خانه اي حصيري تهيه كرديم 
و به اندازه كافي خوراك و پوشاك داريم. من خوشبختم. شاه متعجب شد و 

دراين زمينه با وزيرش گفتگو كرد. 
وزير به پادشــاه گفت: براي امتحان اينكه او چقدر واقعا خوش بين است و از 
زندگي اش لذت مي برد، يك كيسه با 99 سكه طلا مقابل در خانه آشپز بگذاريد 

تا بفهميد كه گروه 99 چيست؟ پادشاه دستور داد حرف وزير را اجرا كنند. 
آشپز پس از انجام كارها به خانه بازگشــت و مقابل در خانه كيسه را ديد. با 
تعجب كيســه را به اتاق برد و باز كرد. با ديدن ســكه هاي طلا متعجب شد 
و سريع شروع به شمردن ســكه هاي طلا كرد: چرا 99 سكه؟ حتما اشتباه 

شمردم. 
چند بار ديگر هم شمرد اما باز همان 99 سكه داخل كيسه بود. فكر كرد كه 
يك سكه ديگر كجاست و شروع به جستجوي سكه صدم كرد اما سكه پيدا 
نشد. آشپز بسيار دلشكسته شد. تصميم گرفت از فردا بسيار تلاش كند تا يك 
سكه طلاي ديگر به دست بياورد. فردا تا ديروقت كار و با همسر و كودكش دعوا 
كرد. آشپز ديگر مانند گذشته خوشحال نبود و آواز هم نمي خواند. او فقط تا 
حد توانش كار مي كرد. پادشاه نمي دانست كه چرا اين كيسه چنين بلايي بر 
سر آشپز آورده است. وزير براي او توضيح داد: ديديد كه او هم عضو گروه 99 

بود: افرادي كه زياد دارند اما راضي نيستند. 

چرا همه ما نمي توانيم جابز، گيتس و زاكربرگ شويم؟
دســت  برداريم از اين مقايســه خودمان 
با زاكربرگ، جابز مرحــوم و گيتس كنار 
كشيده از مايكروسافت. در عالم مهندسي، 
مهندســان نرم افزار عالمــي ديگر دارند. 
يك مهندس مكانيك كمتر پيش مي آيد 
كه خــودش را با هنري فورد و پورشــه و 
لامبورگيني مقايســه كند. يك مهندس 
مكانيك معمولا توانايي ها و محدوديت هاي خود را مي شناسد اما در عالم 
نرم افزار معمولا هيچ محدوديتي تصور نمي شود. در عالم نرم افزار همه به 
نوك قله نگاه مي كنند. بيشتر فعالان خودشان را استعدادهايي مي دانند 
كه در روزهــاي آينده پای خــود را جاي بزرگان خواهند گذاشــت. آنها 
 خودشان را با بزرگان مقايسه مي كنند و مي خواهند شركتي براي خودشان 
دســت و پا كنند و كارآفريني ای به راه بيندازند. غافل از اينكه آنچه جابز، 
گيتس، زاكربرگ و امثال آنها را آني كه هستند، كرد صرفا توانايي نرم افزاري 
آنها نبود. آنها توانايي ها، مهارت ها و اســتعدادهاي ديگري هم داشتند: از 
جمله نگاه راهبردي، توان بازاريابي، درك مالي و بســياري از توانايي هاي 
ديگر. متاسفانه ما وقتي به بزرگان دنياي فناوري اطلاعات نگاه مي كنيم 
صرفا جنبه نرم افزاري آنها را مي بينيم. يــك مهندس مكانيك هرگز فكر 

نمي كند كه هنري فورد فقط يك مهندس مكانيك بود.  

5 پيشنهاد براي شادتر زيستن
خـوشحالي يك وضعيت خاص ذهـنـي 
اســـت. خودتان مي توانـيـــد مـيزان 
خوشحالي خود را كنترل كنيد و افزايش 
دهيد؛ بنابراين بـــه خـوشـحال بـودن 
فـكر كنيد تا احساس بهتري پيدا كنيد. 
اين جا چند پيشــنهاد براي شما در اين 

زمينه داريم: 
۱- خوش بين باشيد: بـه زنـدگي با ديـدي مثـبـت نگـاه كـنـيد تا خـود را 
بـه دليل احساس انرژي و خوشحالي بسيار زيادي كـه نصيب تان خواهـد 
شد، متعجب  سازيد. بـه ياد داشته باشيد كه افراد شاد و مثبت انديش، بيشتر 

مي توانند ديگران را مجذوب خود كنند. 
۲- ديد وسيعي داشته باشيد: اجازه ندهيد مسائل كوچك شما را آشفته 
كند. بـراي رسيـدن بـه هـدف خـود پـــايدار و مـقاوم باشيد؛ خـواه آن 
هـدف رياست، پرداخت رهن يا يك ازدواج پايدار و موفق باشد. در ايـن راه 
بـا موانـعي مواجه خواهيد شد. به سرانجام و پـاداش تلاش تان فكر كـرده 

و از ناخرسندي ناشي از مسائل كم اهميت دوري كنيد. 
3- از زندگي لذت ببريد: به كارهايي مبــادرت كنيد كه از انجام دادن آنها 
لذت مي بريد: خودروي تان را بـشوييـد، بـه برخي تعميرات جزئي در منزل 
بپردازيد، تلويزيون تماشا كنـيـد، خريد برويد و... براي خودتان اولويتي 

قائل شويد و آنچه را كه دوست داريد، انجام دهيد. 
4- از جسم خود مراقبت كنيد: خوب بخوريد و ورزش كنيد. كمي بدويد 
يـا در يـك بازي ورزشي شركت كنيد. هـمراهي يـك تـيم به عنـوان يـك 
عضـو و بيرون رفتن با هم تيمي ها بعد از بازي، براي جسم و فكر شما مفيد 

خواهد بود. 
5- با مردم در تماس باشيد: آيا به ياد مي آوريد زمانـي كـه دوستي قديمي 
به طور غيرمنتظره با شما تماس گرفت چه احساسي داشتيد؟ همين حالا 
براي يكي از آشنايان ايميلي ارسال كنيد يا با افراد فاميل يا دوستان قديمي 

خود تماس بگيريد و از حال آنها باخبر شويد. 
منبع: سلامت نيوز

حكايت مديريتي 

يادداشت مدير 

 تندرستي شغلي 

ابتكار و اختراع در دنياي امروز فناوري حرف اول 
را مي زند. برخي با سليقه شخصي خود به موضوع 
نگاه مي كنند اما بايد ديد كدام شركت ها از نظر آمار 

ثبت اختراع در رتبه بهتري قرار دارند. 
پايگاه اينترنتي اســكوپ كــه گواهي هاي ثبت 
اختراع و دعاوي قضايي شركت ها را دنبال مي كند، 
به تازگي فهرســت مبتكرترين شركت هاي سال 
۲0۱5 ميلادي را منتشــر كرده است. اين آمار با 
توجه به ابتكارهاي موفق هر شــركت ارائه شــده 

است. 
مطابق انتظار مي توان اسامي غول هاي آمريكايي 
و شرق آسيايي را در فهرست مشاهده كرد. البته 
چند نام ديگر نيز در اين رتبه بندي جاي گرفته اند. 

 ۱. سامسونگ
تعداد گواهي هاي ثبت اختراع: ۷50۶ عدد

رتبه اول فهرست مبتكرترين شركت هاي سال به 
شركت سامسونگ رسيد. اين شركت كره اي تقريبا 
در تمام صنايع الكترونيكــي فعاليت مي كند و در 
هر يك از آنها حرف هاي زيــادي براي گفتن دارد. 
درآمد سالانه سامســونگ نزديك به 305 ميليارد 
دلار است. تعداد كاركنان اين شــركت نيز حدود 
4۸9 هزار نفر است كه رقم قابل توجهي است. گروه 
سامسونگ در سال ۱93۸ توسط لي بيونگ چول 
در قالب يك شركت بازرگاني تاسيس شد. اين گروه 
در طول 3 دهه نخست در حوزه هاي فناوري هوافضا، 
نســاجي، ارائه خدمات بيمه، مبادلات اوراق بهادار 
و خرده فروشي فعاليت داشــت و در اواخر دهه ۶0 

ميلادي وارد عرصه الكترونيك شد. 

IBM ۲. شركت
تعداد گواهي هاي ثبت اختراع: ۶۸۶۸ عدد

شــركت ماشــين آلات بين المللي كسب وكار كه 
با نام اختصاري  اي.بي. ام شــناخته مي شــود، در 
ســال ۱9۱۱ ميلادي تاسيس شــد. اين شركت 
توليد كننده و فروشــنده نرم افزار و ســخت افزار، 
ارائه دهنــده خدماتي چون زيرســاخت، ميزباني 
وب، فناوري نانو و رايانه بزرگ است. درآمد سالانه 
شركت IBM نزديك به 9۲ ميليارد دلار در سال و 

تعداد كاركنان آن نيز 3۷9 هزار نفر است. 

۳. كانن
تعداد گواهي هاي ثبت اختراع: 3۸۸۶ عدد

 كانن شركت الكترونيكي ژاپني و چندمليتي است 
كه در توليد دوربين ها و تجهيزات جانبي عكاسي و 
تصويربرداري تخصص ويژه اي دارد. اين شركت در 
سال ۱93۷ تاسيس شد و حدود ۲9 ميليارد دلار در 
سال درآمد دارد. شركت كانن حرف اول را در دنياي 
شگفت انگيز عكاسي مي زند و حدود ۱9۸ هزار نفر در 

آن مشغول به كار هستند. 

۴. ال جي
تعداد گواهي هاي ثبت اختراع: 3539 عدد

ال جي در ســال ۱94۷ تاســيس شــد و عمده 
فعاليت آن توليد محصولات الكترونيكي خانگي 
نظير تلويزيون، وســايل برقي آشپزخانه و گوشي 
هوشمند است. ال جي از مشــهورترين برندهاي 
دنياي الكترونيك اســت كه درآمد آن ســالانه 
نزديك به ۱43 ميليارد دلار اســت. حدود ۲۲0 
هزار نفر در شركت ال جي مشغول به كار هستند. 

۵. گوگل
تعداد گواهي هاي ثبت اختراع: 303۱ عدد

گوگل يكي از جديدترين اســامي اين فهرســت 
است كه رسما از سال ۱99۸ 

ميلادي شروع به كار كرد. 
گــوگل در زمينه هــاي 

ي  جســتجو
اينترنتي، رايانش 
ابــري و تبليغات 

سرمايه گذاري 
مي كند و در اين 

مــدت به خوبي 
پيشــرفت كــرده 
است. درآمد سالانه 
گوگل به بيش از ۶۶ 

ميليارد دلارد  در سال 
رسيده و حدود ۶0 هزار كارمند 

دارد.

۷. توشيبا
تعداد گواهي هاي ثبت اختراع : ۲450 عدد

توشيبا پيش از جنگ جهاني دوم و در سال 

۱939 ميلادي تاسيس شــد. از جمله محصولات 
اين شركت مي توان به تجهيزات فناوري اطلاعات 
و ارتباطات، قطعات الكترونيكي، سيستم هاي برقي، 
زيرســاخت هاي شــهري و صنعتي، لوازم خانگي، 
تجهيزات پزشــكي، لوازم اداري و دفتري، ابزارهاي 
روشــنايي، تجهيزات نورپردازي و نيز ارائه خدمات 
لجستيكي اشاره كرد. درآمد سالانه توشيبا بيش از 
54 ميليارد دلار در سال و تعداد كاركنان آن نيز حدود 

۲00 هزار نفر است. 

 ۸. سوني
تعداد گواهي هاي ثبت اختراع :۲۲۸۷ عدد

 ســوني در ســال ۱94۶ تاســيس شــد و در 
زمينــه توليــد وســايل الكترونيكــي خانگــي 
نظيــر تلويزيــون و گوشــي هوشــمند فعاليت 
 دارد. درآمد ســالانه شــركت ســوني بــه حدود

از  بيــش  و  رســيده  دلار  ميليــارد   ۶۷  
۱3۱ هــزار كارمنــد دارد. ســوني از جملــه 
 برندهايــي اســت كه مي تــوان بــه محصولاتش 

اعتماد كرد. 

 ۹. مايكروسافت
تعــداد گواهي هــاي ثبت 

اختراع : ۲۲۲5 عدد
مايكروســافت در سال 
۱9۷5 ميلادي توسط 
بيل گيتس و دوست 
دوران كودكي اش 
شــد.  تاســيس 
درآمد ســالانه اين 
شــركت بيــش از 
93 ميليــارد دلار 
در ســال بوده و حدود 
۱۱۸ هزار كارمند نيز دارد. 
پرفروش تريــن محصــولات 
شركت مايكروسافت، سيستم عــــامل »ويندوز« 
و نرم افزار »آفيس« است. شعار اصلي اين شركت نيز 
جالب است: »يك رايانه روي هر ميز و در هر خانه كه 
نرم افزارهاي مايكروســافت را اجرا كند.« اين دو 
محصول با سهمي حدود 90درصد در سال 

۲003 براي مايكروســافت آفيس و در سال ۲00۶ 
براي ويندوز جايگاه مهمي در بازار فروش محصولات 
كامپيوترهاي شخصي و كامپيوترهاي روميزي پيدا 

كردند. 
۱۰. پاناسونيك

تعداد گواهي هاي ثبت اختراع : ۲۲۱3 عدد
پاناسونيك يكي ديگر از برندهاي مشهور دنيا و يكي 
از غول هاي صنايع الكترونيكي جهان اســت. شركت 
الكـــترونيكي ژاپني پانــاسونيك در ســـال ۱9۱۸ 
توسط كونوسوكه ماتسوشيتا تحت نام »ماتسوشيتا« 
تاسيس شــد و در طول ســال هاي متمادي فعاليت 
در صنايــع الكترونيك و مخابرات، امــروزه در رديف 
شــركت هاي بزرگ ژاپني قرار دارد. اين شــركت در 
زمينه توليد انواع محصولات الكترونيكي نظير دوربين 
و تلويزيون فعاليت مي كند و درآمد آن سالانه به بيش از 
۶۸ ميليارد دلار مي رسد. گفتني است تعداد كاركنان 

اين غول صنعتي به حدود ۲54 هزار نفر مي رسد.

 ۱۱. اينتل
تعداد گواهي هاي ثبت اختراع: ۱۸4۸ عدد اينتل در 
سال ۱9۶۸ تاسيس شد و در زمينه توليد پردازشگر 
فعاليت مي كند. درآمد سالانه اينتل بيش از 55 ميليارد 
 دلار و تعداد كاركنــان آن نيز حــدود ۱0۶ هزار نفر 

است. 

 ۱۲. اپل
تعداد گواهي هاي ثبت اختراع: ۱۷95 عدد

كسي نيســت كه با يادگار اســتيو جابز آشنايي 
نداشته باشــد. اپل در ســال ۱9۷۶ تاسيس شد 
و حــدود ۲33 ميليــارد دلار در ســال درآمــد 
 دارد. تعــداد كاركنــان اپــل ۱۱5 هــزار نفــر

 است. اين شركت در زمينه توليد گوشي هوشمند 
و انواع تبلــت فعاليــت مي كند و همــواره جزو 

بهترين هاي بازار بوده است. 

۱۳. جنرال الكتريك
تعداد گواهي هاي ثبت اختراع :۱۶43 عدد

تعداد گواهي هاي ثبت اختراع  جنــرال الكتريك، 
شركت خوشه اي آمريكايي است كه در سال ۱۸9۲ 
ميلادي تاسيس شد و در زمينه انرژي فعاليت دارد. 
درآمد سالانه اين شركت حدود ۱4۸ ميليارد دلار و 

تعداد كاركنان آن 305 هزار نفر است. 
منبع: فراديد

مبتكرترين شركت های  جهان

چرا بعضي چهره ها زود فراموش مي شوند؟
نکته

بهترين تجارب براي موفقيت 
كسب وكارهاي كوچك

بسيار ديده شده كه كارآفرينان كسب وكارشان را 
خوب شــروع مي كنند و به موفقيت هاي بسياري 
هم دســت مي يابند امــا در ادامه دچار مشــكل 
 مي شوند و شكست مي خورند. به عنوان مثال از بين 
۱00 شركت اول آمريكا در اوايل دهه ۱990 امروز 
حدود ۲0 شركت همچنان در فهرست شركت اول 
باقي مانده اند. چرا اين اتفاق مي افتد؟ مهم ترين دليل 
وقوع مشكل اين است كه اين افراد تنها به راه اندازي 

كسب وكارشان فكر كرده اند و نه به بعد از آن. 
اكنون فرض كنيم كه براي كسب وكار اين مشكلات 
هم پيش نيايد و كسب وكار موفق باشد. اين موفقيت 
نســبي، به تدريج باعــث پيش آمدن آفــت ديگري 
 مي شــود. در ادبيات علمي كارآفرينــي بحثي به نام 
»تله بنيان گذار« وجود دارد. ماجرا از اين قرار اســت 
كه بعد از راه اندازي و موفقيت يك كسب وكار جديد، 
بنيان گذار به كسب وكار خود دلبستگي عاطفي پيدا 
مي كند. از طرف ديگر چون اقدامات قبلي او منجر به 
موفقيت كسب وكارش شده است، تصور مي كند با ادامه 
همان كارهاي قبلــی مي تواند موفقيت خود را حفظ 
كند. اين را هم در نظر بگيريد كه اهميت »مديريت« 
كسب وكار بعد از راه اندازي دست كم گرفته مي شود؛ 
بنابراين پس از راه اندازي موفق كسب وكار، براي حفظ 
موفقيت، رشد و توسعه بيشــتر كسب وكارمان، بايد 
به عنوان يك كارآفرين اصول مديريت را بياموزيم. براي 
موفقيت كسب وكارها نمي شود نسخه جامعي پيچيد. 
هر كسب وكار برحسب شرايط داخلي و محيط بيروني 
خودش بايد عوامل موفقيت خاص خود را كشف كند. 
با اين حال مي توان گفت رعايت اصول زير در موفقيت 

يك كسب وكار كوچك تاثير اساسي دارند: 
• تلاش كنيد براي آينده حتما برنامه ريزي كنيد 

• دقيقا براساس برنامه ها پيش برويد
• اجراي برنامه ها را كنترل كنيد. هرجا در اجرا از 
برنامه ها منحرف شديد ســريعا دست به اقدامات 

اصلاحي بزنيد
• در انجام كارها سازماندهي و نظم داشته باشيد 

• انعطاف پذير باشيد و با تغيير شرايط برنامه ها و 
اقدامات اجرايي خودتان را هم اصلاح كنيد

• دائما دســت بــه نــوآوري بزنيد، محصــولات و 
خدمات تان را بهبود ببخشيد يا محصولات و خدمات 
جديدي را براساس نياز مشتريان به بازار عرضه كنيد 

اورژانس كسب وكار«  تبليغات 

هر كسب وكاری كه داشته باشيد، نياز 
به تبليغات دارد و به صورت گسترده تر 
بازاريابي جزو جدانشــدني كار شما 
خواهد بود. خيلي از ما وقتي به فكر تبليغ 
مي افتيم، نخستين چيزهايي كه به ذهنمان 
مي  رســد، مواردي از اين قبيل هستند: 
بروشور، تراكت، بيلبورد، پيامك، كوپن 
تخفيف، آگهي تلويزيوني و ... اين موارد 
مي توانند در برنامه بازاريابي شما در نظر گفته 
شوند. به شرطي كه درســت و به جا به كار گرفته 

شوند. به عنوان مثال يك موسسه دوره هاي آموزشي رايانه را در نظر بگيريد. مدير 
اين موسســه كاملا قبول دارد كه بايد براي رونق كارش به بازاريابي روي بياورد و 
البته تصور مي كند كه هرچه تبليغاتش بيشتر و گسترده تر باشد، نتيجه بهتري 
خواهد گرفت. پس چاپ و پخش تراكت )كه البته هزينه زيادي برايش ندارد( را 
شروع مي كند و همزمان سفارش يك تابلوي تبليغاتي درون شهري را هم مي دهد. 
از آنجايي كه اين روزها فرستادن پيامك تبليغاتي بسيار مد شده است، او هم از اين 
غافله عقب نمي ماند و اين شيوه را هم امتحان مي كند و ...اينكه بخواهيم روش هاي 
بازاريابي مدير مفروض را بررسي كنيم، فرصت و اطلاعات بيشتري مي طلبد اما بايد 

بدانيم هميشه لازم نيست چندين روش بدون برنامه و با هم انتخاب شوند. 

روش تبليغ مديران هوشمند

افراد بعضي از چهره ها را در زندگي هيچ وقت فراموش 
نمي كنند ولي برخي از چهره ها از ذهن پاك شده و به 

ياد نمي آيند، اين ميزان فراموشي چه اندازه است؟
محققــان الگوريتمــي طراحي كرده انــد كه ميزان 
فراموشي چهره افراد را مشــخص مي كند. محققان 

در مطالعات اخير، الگوريتم ميزان فراموشــي چهره 
فرد را ارائه داده اند تا دريابند چهــره افراد چه اندازه 

فراموش مي شود. 
گروهي از محققان دانشگاه MIT نرم افزاري طراحي 
كرده اند كه پيش بينــي مي كند چهره فرد چه ميزان 

فراموش مي شــود. برخي چهره ها ماندگارتر از ساير 
چهره ها هســتند. دراين تحقيــق، محققان 5000 
شــركت كننده را مورد بررســي قرار دادند و نتايجي 
به دست آوردند. از شــركت كنندگان درخواست شد 
تا تصاويري را ببينند و چهره هاي آشــنا را شناسايي 

كنند. محققان دراين پژوهش، ساختار مغز افراد را نيز 
شبيه ســازي كردند تا ميزان ذخيره شدن تصاوير در 
مغز شناسايي شود. الگوريتم تشخيص چهره افراد ارائه 
شده توســط محققان، MemNet نام دارد و ميزان 

فراموشي چهره فرد را مشخص مي كند. 


